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Vraag 

Politieke partij ChristenUnie 

1 Hoeveel geld besteden we vanuit de 
gemeente voor de hele Zaanse 
Schans? Inclusief het Zaans 
museum, handhaving en onderhoud 
van natuur. 

Op dit moment heeft de gemeente in de begroting 2025 een totaalbedrag van € 2,446 
mln. aan lasten geraamd voor de Zaanse Schans in 2025 (inclusief subsidie Zaans 
Museum. Dit zijn de kosten die nu door de gemeente gemaakt worden. ). In de huidige 
situatie is dit al onvoldoende. De problematiek op de Zaanse Schans en het uitvoeren van 
de Ontwikkelstrategie vraagt echter veel meer inzet van de gemeente in capaciteit en 
investeringen. De kosten en de dekking daarvan maken onderdeel uit van het duurzaam 
exploitatiemodel. 

De € 2,466 mln is als volgt verdeeld: 

De subsidie voor het Zaans Museum bedraagt € 1,825 mln. 

Daarnaast treft de gemeente  
voor de Zaanse Schans als geheel allerlei voorzieningen of maakt extra kosten 
(€ 621.000) vanwege het bestaan van de Zaanse Schans. Met de invoering van de VMR 
per 1 februari 2021 (raadsbesluit 2020/22049), heeft de gemeente een basis om de 
kosten die zij vanaf dat moment ten behoeve van de Zaanse Schans maakt, te dekken uit 
de opbrengsten van de VMR. Het bedrag ad € 621.000 is onderverdeeld in vaste kosten 
en variabele kosten. 

1 Vaste kosten (€ 421.000) 
De vaste kosten bestaan uit verschillende onderdelen: 

• Onderhoudssubsidie openbare ruimte Zaanse Schans: € 244.000

• Dit betreft het onderhoud van stukken grond en groen van de Gemeente
Zaanstad, uitgevoerd door de stichting Zaanse Schans via een jaarlijks
aangepaste subsidie.

• Onderhouds-, marketing- en kapitaallasten: € 71.000

• Dit omvat de kosten voor het onderhoud van steigers bij Landje de Haan
en de Cruisesteiger, evenals uren besteed aan het beheer van steigers
en meerpalen.

• Ambtelijke personele capaciteit: € 106.000
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• Dit omvat advies en toezicht op havens en vaarwegen, straattoezicht en 
belasting, en apparaatskosten voor verkeer en landschap. 

2 Variabele kosten (€ 200.000) 
De variabele kosten bestaan uit: 

• Gemeentelijke maatregelen en inspanningen om de Zaanse Schans voor te 
bereiden op grote bezoekersaantallen, met behoud van leefbaarheid en veiligheid. 

• Inzet voor de ambtelijke programmaorganisatie en verschillende dossiers op de 
Schans, zoals de ontwikkelstrategie, het Mobiliteitsplan Zaanse Schans, het 
duurzaam exploitatiemodel en het bestuursmodel van de stichting Zaanse 
Schans. 

• Eventuele ontwikkelsubsidies aan de Zaanse Schans, volgens besluiten van het 
college of de raad. 

 
 

2. Hoeveel ongelukken zijn er op de 
Zaanse Schans, zijn hier cijfers van? 

Deze vraag is door de huidige versnippering moeilijk te beantwoorden, want de 
ongelukken worden niet centraal registreert (als ze al geregistreerd of gemeld worden). 
Op basis van gesprekken die we hebben gevoerd met bewoners, de erfgoedpartijen en de 
rector van de school ontvangen we wel degelijk signalen dat er regelmatig (bijna) 
ongelukken gebeuren. Het merendeel van de ongelukken gebeurt op de Kalverringdijk. 
Voorbeelden van incidenten en ongelukken zijn: vallen van de dijk of van de trap bij de 
ingang van de Schans aan de Kalverringdijk. Veel klachten gaan over van de 
Kalverringdijk worden geduwd door groepen als individuele toerist. Ernstigste gevallen 
waren gebroken en gekneusde enkels, schaafwonden etc. Er zijn ongelukken en bijna 
ongelukken geweest bij het kruizen van fietsers en voetganger op het fietspad langs de 
dijk.  
 

3 Wat is de stand van zaken van het 
nieuwe fietspad vanaf het sint 
Michael college? 

Als het nieuwe plan naar een Toekomstbestendige Zaanse Schans waar het 
Mobiliteitsplan Zaanse Schans een onderdeel van uitmaakt vastgesteld kan worden/ 
wordt, worden ook middelen vrijgemaakt/ beschikbaar gesteld om met de meest urgentste 
maatregel de regionale doorfietsroute Kalverringdijk op te pakken en verder uit te werken. 
 

 



 

 

 

 Politieke partij Groep de Boer 

1 Naar wij hebben begrepen is er een 
analyse gemaakt door de 
Ondernemersverenigingen OVZS en 
OV1509 op de Zaanse Schans naar 
aanleiding van de resultaten van de 
pilot Zaanse Schans. In hoeverre is 
er iets gedaan met deze analyse en 
kan deze gedeeld worden met de 
raad? 

Als hier mee wordt bedoeld de reactie van de ondernemers op de evaluatie van de pilot 
zoals opgesteld door de erfgoedpartijen en met de raad gedeeld via een 
raadsinformatiebrief, hebben wij deze als gemeente op 22 januari 2025 ontvangen. In 
overleg met de vertegenwoordigers van de ondernemersverenigingen zullen wij deze 
stukken ter beschikking stellen aan de raad. 
Relevante onderdelen van deze analyse heeft het college betrokken bij de argumenten 
voor het raadsvoorstel. 
 

2 In de brief van de beide 
Ondernemersverenigingen op de 
Zaanse Schans, te weten de OVZS 
en OV1509, d.d. 13 februari 2025, 
staat vermeld dat zij een alternatief 
plan zullen opstellen. In hoeverre kan 
de Gemeente hier gehoor aan geven 
en deze partijen de kans geven om 
dit alternatieve plan uit te werken? 

In onze reactie aan de ondernemers heeft het college de ondernemers nogmaals 
opgeroepen om hierover in gesprek te gaan met de gemeente. Hierbij de link naar deze 
brief Document Zaanstad - ANONIEM Reactie gemeente Zaanstad 9291142 Brieven 
ondernemersverenigingen Zaanse Schans d.d. 18 en 20 maart 2025 - iBabs 
Publieksportaal.  
 
Inmiddels hebben de ondernemers op 6 mei een ”alternatief” naar de gemeente gestuurd. 
Wij zijn blij dat de ondernemers opening bieden voor het gesprek. 
Binnen de kaders van het raadsbesluit zal het gesprek met ondernemers hervat worden 
en is er ruimte om hun plannen daarin mee te nemen. Voor de gemeente zal steeds 
beoordeeld worden in hoeverre plannen bijdragen aan alle doelstellingen van de 
Ontwikkelstrategie. Ingewikkelde aan de situatie op dit moment is dat de ondernemers 
enerzijds vooralsnog geen contact met de gemeente over de Zaanse Schans willen en 
anderzijds de gemeente vragen om de besluitvorming te vertragen/heroverweggen zolang 
ze niet een eigen alternatief plan hebben opgesteld. Daarnaast is uit de gesprekken met 
de ondernemers gebleken dat de ondernemers die lid zijn van deze verenigingen 
verschillende ondernemingen / business modellen hebben met verschillende en vaak 

https://zaanstad.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Document/21b39aa8-9e8e-4618-bbec-33a81699b0db?documentId=d3b648c4-b130-4090-b513-9c6139d7a252
https://zaanstad.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Document/21b39aa8-9e8e-4618-bbec-33a81699b0db?documentId=d3b648c4-b130-4090-b513-9c6139d7a252
https://zaanstad.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Document/21b39aa8-9e8e-4618-bbec-33a81699b0db?documentId=d3b648c4-b130-4090-b513-9c6139d7a252
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tegenstrijdige belangen als het gaat om het voorgestelde toekomstige model voor de 
Zaanse Schans. 
 

3 Tevens direct de daaropvolgende 
vraag, in hoeverre kan de Gemeente 
dit alternatieve plan meenemen in de 
toekomstvisie voor de Zaanse 
Schans? 

Zie het antwoord op vraag 2. Het uitgangspunt is de Ontwikkelstrategie zoals die door het 
college na een zienswijze van de gemeenteraad is vastgesteld. Het opzetten van een 
duurzaam exploitatiemodel om de voorgestelde maatregelen en ambities uit te uitvoeren 
maakt daar onderdeel van uit (Deel III, paragraaf 3.2 Ontwikkelstrategie). 
 

4 Wat betreft bovenstaande brief d.d. 
13 februari 2025, de 
ondernemersverenigingen geven aan 
dat zij niet of onvoldoende betrokken 
zijn geweest bij het ontwikkel- en 
besluitvormingsproces van de 
Zaanse Schans. Hoe is de Gemeente 
voornemens om ervoor te zorgen dat 
de ondernemers zich wel gehoord 
voelen? Immers in de voorwaarden 
genoemd in de brochure van de 
erfgoed partijen staat als voorwaarde: 
‘draagvlak van de ondernemers’. 

De ondernemers op de Zaanse Schans zijn georganiseerd in twee 
ondernemingsverenigingen, zijnde OV1509 en OVZS. Op 20 november en 28 november 
2024 en op 13 januari, 21 januari en 29 januari 2025 zijn gesprekken gevoerd met 
vertegenwoordigers van beide verenigingen. Bij deze gesprekken waren wethouders 
Onclin en Breunesse en ambtelijke vertegenwoordiging aanwezig. Per brief van 13 
februari 2025 hebben de ondernemers deze gesprekken helaas eenzijdig ‘gepauzeerd’. 
De gemeente heeft inmiddels 2 brieven van de ondernemers (18 maart en 20 maart) 
beantwoord. De gemeente blijft de ondernemersverenigingen en de ondernemers 
uitnodigen om in gesprek te gaan over het toekomstige duurzame exploitatiemodel. 
 

5 Hoe gaat ervoor gezorgd worden dat 
in het heden en in de toekomst 
voorkomen wordt dat de 
ondernemers zich wederom niet of 
onvoldoende gehoord voelen? 

Een complicerende factor in de gesprekken met de ondernemers is dat, zoals zij zelf 
hebben aangegeven, het moeilijk is om te praten over de ondernemers als één geheel 
omdat de belangen per ondernemer verschillen.   
 
De gemeente blijft de ondernemersverenigingen en de ondernemers individueel 
uitnodigen om aan tafel te komen om hun belangen zo goed mogelijk weer te geven en te 
borgen in de verdere uitwerking van het duurzaam exploitatiemodel. Het college betreurt 
dat hier vooralsnog geen ruimte voor is bij de ondernemers. Inmiddels hebben de 
ondernemers op 6 mei een ”alternatief” naar de gemeente gestuurd. Wij zijn blij dat de 
ondernemers opening bieden voor gesprek. Binnen de kaders van het raadsbesluit zal het 
gesprek met ondernemers hervat worden en is er ruimte om hun plannen daarin mee te 
nemen. Voor de gemeente zal steeds beoordeeld worden in hoeverre plannen bijdragen 
aan alle doelstellingen van de Ontwikkelstrategie. 
 

6 Mei 2019 zijn door Johan Remkes de 
volgende uitspraken gedaan: 1. Hij 
gaat er vanuit dat alle partijen op de 

Het vertrekpunt voor dit voorstel is het in 2020 na zienswijze van de raad door het college 
vastgestelde Ontwikkelstrategie waarin (Deel III, paragraaf 3.2) het volgende staat: “Na 
vaststelling van de ontwikkelstrategie, bij volledige helderheid over de opgaven en met 
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ZS meegenomen worden in een 
toekomst plan 2. Het verdienmodel 
moest van tafel. → Hoe verhoudt het 
advies van Johan Remkes zich tot de 
voorliggende plannen? 

inzicht in de investeringen gaan de stichting en gemeente deze duurzame 
exploitatiescenario’s ontwikkelen. Waar nodig doen zij dat met stakeholders op de Zaanse 
Schans. De gemeente benut haar opbrengsten uit een dergelijk scenario alleen voor de 
Zaanse Schans […]. Doel is met deze scenario’s een gezonde exploitatie en evenredige 
verdeling van kosten en baten te realiseren om bij te dragen aan de doelstellingen van de 
Zaanse Schans.” 
 
De raad is o.a. door een raadsinformatiebrief (d.d. 25 juli 2023 Document Zaanstad - 
Raadsinformatiebrief Stand van zaken Zaans Museum en erfgoedpartijen op de Zaanse 
Schans 7748535 - iBabs Publieksportaal) op de hoogte gebracht “van het proces om te 
komen tot een duurzaam exploitatiemodel voor de Zaanse Schans, samen met alle 
partijen op de Schans”. De urgentie voor een duurzaam exploitatiemodel is unaniem door 
de raad bekrachtigd door vaststelling van het raadsvoorstel inzake de Investeringsbijdrage 
Zaans Museum 21 december 2023 (Raadsbesluit Investeringsbijdrage Zaans Museum 
(2).pdf)  
 
De gemeente heeft afgelopen jaren met (vertegenwoordigers) van alle partijen op de 
Zaanse Schans gesproken. Een overzicht van alle gesprekken vindt u in bijlage 10 Memo 
participatietraject Zaanse Schans bij het raadsvoorstel. 
 

7 De Gemeente is verantwoordelijk 
voor de openbare ruimte. Op welke 
manier wijkt de verantwoordelijkheid 
van de Gemeente voor de Zaanse 
Schans af van die van een andere 
wijk en/of groengebied in de 
Gemeente Zaanstad? Is een verplicht 
ticket en/of (partiële) onttrekking uit 
de openbaarheid niet onevenredig 
aan andere locaties in de Gemeente 
Zaanstad? Zou het in dat geval niet 
eveneens noodzakelijk zijn om 
bijvoorbeeld de Gedempte Gracht of 
het recreatiegebied Jagersplas op 
een gelijke manier te behandelen 
door deze (partieel) te onttrekken uit 
de openbaarheid en/of verplichte 
ticketing in te voeren? 

De Zaanse Schans is niet zomaar een wijk of groengebied in Zaanstad. De Zaanse 
Schans is een levend erfgoed en een iconisch beeld van het Hollandse landschap. Het is 
een plek waar bezoekers kunnen genieten van historische molens, bewoonde 
monumentale huizen, ambachtelijke technieken worden gedemonstreerd en 
tentoongesteld en een passend aanbod van producten en souvenirs de bezoekers een 
blijvende herinnering bieden. De toestroom van bezoekers (2,6 miljoen in 2024 en de 
verwachte groei met minimaal 37% in de komende 10 jaar) aan dit gebied is vele malen 
groter dan aan andere wijken of (groen)gebieden in Zaanstad. Daarom is de Zaanse 
Schans ook niet vergelijkbaar met andere wijken/gebieden in Zaanstad. Dit gegeven in 
combinatie met de urgentie om dit levend erfgoed en iconisch beeld te behouden en te 
bewaren, alsook de leefbaarheid en veiligheid in het gebied te borgen vraagt om 
grootschalige investeringen in en rondom het gebied nu en in de toekomst. Door het 
heffen van entree voor toeristen wordt het mogelijk dekking te genereren voor deze 
investeringen. Onttrekking aan de openbaarheid van de openbare wegen en paden is een 
voorwaarde om ticketing in te kunnen voeren.  
 

https://zaanstad.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Document/66e5aba6-6546-4174-99d4-aebfcf8499ea?documentId=e42c4497-61e8-45ed-b4f7-2a00a15dc467
https://zaanstad.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Document/66e5aba6-6546-4174-99d4-aebfcf8499ea?documentId=e42c4497-61e8-45ed-b4f7-2a00a15dc467
https://zaanstad.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Document/66e5aba6-6546-4174-99d4-aebfcf8499ea?documentId=e42c4497-61e8-45ed-b4f7-2a00a15dc467
file:///U:/Downloads%20Edge/Raadsbesluit%20Investeringsbijdrage%20Zaans%20Museum%20%20(2).pdf
file:///U:/Downloads%20Edge/Raadsbesluit%20Investeringsbijdrage%20Zaans%20Museum%20%20(2).pdf
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8 De Zaanse Schans is opgezet als 
een openbare woon-werkbuurt. Dit is 
altijd de instelling en kernwaarde van 
de Zaanse Schans geweest en het is 
ook met dit doel opgezet. Dit is nog 
eens bevestigd in de door de raad 
vastgestelde Ontwikkelstrategie 
Zaanse Schans ( november 2019). 
Waarom wordt er nu van de 
fundamenten van de Zaanse Schans 
afgeweken door te kijken naar 
(partiële) onttrekking uit de 
openbaarheid en daarmee volledig in 
te gaan tegen de identiteit van de 
Zaanse Schans? 

In Ontwikkelstrategie (pagina 22) staat dat “De Zaanse Schans is opgezet als een actieve 
woon- en werkbuurt met een openbaar karakter”. Openbaar karakter benadrukt in dit 
verband de culturele en historische waarde van het gebied en hoe deze waarden worden 
behouden en gepresenteerd (als actieve woon- en werkbuurt) aan het publiek. Openbaar 
karakter gaat ook over de open relatie met de omgeving en het landschap. Zo ook de 
open zichtlijnen.  
Het raadsvoorstel voorziet daar in door te zorgen er voor dat het terrein vrij toegankelijk is 
voor specifieke categorieën gebruikers van de Zaanse Schans (zoals inwoners gemeente 
Zaanstad en gemeente Wormerland, bewoners Zaanse Schans en hun gasten, leden van 
de Vereniging De Zaansche Molen, personen werkzaam op de Zaans Schans, 
leveranciers en particuliere horecagasten met een reservering). Bij het onttrekken aan de 
openbaarheid is het van belang dit karakter te waarborgen. Er wordt een ruimtelijk plan 
gemaakt onder andere over regulering van de bezoekersstromen naar locaties, het 
inrichten van de entreegebieden (2 tot 3) en het waarborgen van het openbaar karakter 
van het gebied op en rond de Zaanse Schans (open zichtlijnen en verbinding met het 
omliggende polderlandschap). 
 
Daarnaast is het niet de bedoeling dat het terrein voltijds is afgesloten. Op de momenten 
dat de faciliteiten (erfgoedpartijen & ondernemers m.u.v. horeca) op de Zaanse Schans 
gesloten zijn, is het terrein vrij toegankelijk. 
 

9 In het document van de 
erfgoedpartijen d.d. 27 december 
2023 wordt al gesproken over het 
“Erfgoedpark Zaanse Schans”. In 
hoeverre hebben de erfgoedpartijen 
voor het aanvangen van de pilot al de 
wens uitgesproken om van de 
Zaanse Schans een “Erfgoedpark” te 
maken? 

Wij zien geen link tussen de pilot en de wens van de erfgoedpartijen. De pilot was 
gefocust op twee onderzoeksvragen: druktebeheersing en vrijwillige, gezamenlijke 
ticketverkoop. 
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10 Wij hebben begrepen dat op wens 
van de wethouder Breunesse 
opdracht is gegeven aan Stichting de 
Zaanse Schans om een maand huur 
(september 2024) kwijt te schelden bij 
de bewoners van de Zaanse Schans, 
met als reden “de overlast van de 
pilot”. Tevens is er op wens van de 
wethouder Breunesse opdracht 
gegeven aan Stichting de Zaanse 
Schans om de huren van de 
bewoners van de Zaanse Schans te 
bevriezen en een streep te zetten 
door de geplande verhoging per 
september 2024, dit omwille van de 
lopende gesprekken voor een 
convenant met de bewoners van de 
Zaanse Schans. Nu is onze vraag; 
klopt deze informatie? En zo ja, wat is 
de rol van de gemeente tov Stichting 
de Zaanse Schans dat zij deze wens 
uitte? Waarom zijn deze 
huurcompensaties geïnitieerd door de 
wethouder en waarom heeft Stichting 
de Zaanse Schans hier gehoor aan 
gegeven? In hoeverre wordt hiermee 
niet getracht de bewoners van de 
Zaanse Schans “om te kopen” om 
een convenant te tekenen? 

De afspraken tussen gemeente en bewoners zijn vastgelegd in het 
samenwerkingsconvenant.  
 
De door u genoemde afspraken rondom (kwijtschelding of bevriezing van) de huur maakt 
hier geen onderdeel van uit. Dit is een aangelegenheid tussen de bewoners/huurders en 
de stichting Zaanse Schans (verhuurder). Tijdens één van de ambtelijke gesprekken met 
de bewoners is dit punt ingebracht door het bestuur van SBB. De reden hiervoor was dat 
de bewonersvereniging al eerder in het traject in de gesprekken met de kwartiermaker 
heeft aangegeven dat de pilot een belasting vormde voor de bewoners (waaronder 
plaatsing van cabins, ondernemers die tegenacties voerden etc.). De gemeente is geen 
partij in de relatie huurder/verhuurder en heeft dit punt doorgeleid naar de stichting die hier 
wel over gaat. In nader onderling overleg tussen de verhuurder en huurders heeft dit een 
maand huurcompensatie opgeleverd. 
 
 

11 Is de Gemeente verantwoordelijk 
voor de kosten van de 
verkeersregelaars bij de rotonde en 
de ingang van de 
Kalverringdijk/bewoner 
parkeerplaats? Zo ja, wat is de reden 
dat de gemeente dit faciliteert en niet 
Stichting de Zaanse Schans, de 
uitbater van het parkeerterrein? Wat 

Nee, de kosten voor deze verkeersregelaars worden niet gedragen door gemeente 
Zaanstad. De verkeersregelaars worden sinds hoogseizoen 2019 ingehuurd en betaald 
door Stichting de Zaanse Schans. De kosten bedragen ongeveer €80.000 per jaar. 
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zijn daarnaast de gemaakte kosten 
per jaar voor de inzet van deze 
verkeersregelaars? 

12 Wat zijn de totale kosten van de inzet 
van Anton Kok als kwartiermaker op 
de Zaanse Schans? 

Stichting Zaanse Schans heeft een deel van deze kosten bij de gemeente in rekening 
gebracht. In totaal is voor een bedrag van € 100.000 gefactureerd en betaald. 

13 Wat zullen de totale kosten zijn van 
de nieuw in te zetten 
programmadirecteur? 

Beantwoording volgt later 
 

14 Er zijn geen financiële cijfers bekend 
over de pilot op de Zaanse Schans, 
zoals de gemaakte onkosten en het 
gerealiseerde verlies. Graag 
ontvangen wij deze 
resultaten(orginele rapport, niet 
alleen de samenvatting oid). 

De subsidieverantwoording is nog niet ingediend. Naar aanleiding van dit verzoek is met 
de erfgoedpartijen afgesproken dat de meest recente, voorlopige cijfers gedeeld worden 
met de raad. U vindt ze als bijlage bij deze beantwoording. De definitieve cijfers voorzien 
van een accountantsverklaring verwachten we bij het indienen van de verantwoording te 
ontvangen. 

15 Waarom is de pilot uitgevoerd en is 
een dergelijk bedrag (€350.000,-) aan 
gemeenschapsgeld uitgegeven 
zonder goedkeuring en instemming 
van de raad? Terwijl vrijwel iedereen 
betrokken bij de pilot al wist ‘dat het 
zou gaan mislukken’ en dit het doel 
ook was? 

In het collegevoorstel met betrekking tot de pilot is het volgende aangegeven:  
Voor het totaal van € 350.000 zal een voorziening worden gevormd bij de 
Najaarsrapportage 2024 in afwachting op de eventuele subsidieverstrekking voor uiterlijk 
eind van dit jaar. Mocht bij de evaluatie van de pilot in september 2024 blijken dat er geen 
aanspraak wordt gemaakt op de subsidie dan komt de gevormde voorziening bij de 
Najaarsrapportage 2024 te vervallen. 
Dit is ook in de raadsinformatiebrief aangegeven. Daarmee is het subsidiebedrag van 
€ 350.000,- ter goedkeuring voorgelegd aan de raad. 
 
In het kader van het budgetrecht heeft de goedkeuring en instemming van de raad voor 
het treffen van de voorziening in lijn met de Raadinformatiebrief plaatsgevonden door 
middel van het vaststellen van een begrotingswijziging door de Raad via de Narap 2024. 
In de Narap is daarover o.a. op pagina 30 het volgende toegelicht:  
 
‘C. Pilot met één toegangskaart op Zaanse Schans voor Stichting Zaanse Schans 
activiteiten 
 
Op de Zaanse Schans is een pilot met één toegangskaart ingevoerd voor activiteiten. Hier 
wordt een financieel tekort van maximaal € 0,7 mln. verwacht. Dit komt voor 50% ten laste 
van de gemeente met een maximum van € 0,35 mln. Hiertoe wordt nu alvast een 
voorziening gevormd van € 0,35 mln. ter dekking van het mogelijk tekort als gevolg van 
deze pilot. De dekking van de voorziening komt voor € 0,18 mln. ten laste van deze 
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opgave en voor € 0,18 mln. ten laste van programma Verstedelijking. (Zie ook programma 
Verstedelijking)’ 
 
De in de begrotingswijziging voorgestelde dekking voor het treffen van deze voorziening 
komt uit de reserve Zaanse Schans (ad € 174.533) en voor € 175.467 uit het budget 
drukteplan. 
 
De Narap is (inclusief deze begrotingswijziging) door de Raad vastgesteld op 19 
december 2024. 
 
Het college herkent zich niet in de stelling dat  ‘iedereen betrokken bij de pilot van te voren 
als wist dat het zou mislukken’. Uit de evaluatie blijkt dat de ticketverkoop is mislukt om de 
volgende redenen: 

• Optionele kaartverkoop kan niet op tegen gratis toegankelijk gebied.  

• Touroperators prefereren in algemene zin gratis bezoek als die optie aanwezig is 

• Ticketverkoop is tegengewerkt door winkeliers op de Zaanse Schans. 
 

16 Waarom zijn er de afgelopen 
jaren/decennia geen stappen gezet 
door de Gemeente  
om de infrastructuur en parkeren 
rondom de Zaanse Schans te 
verbeteren? 

Vóór het vastgesteld Zaans Mobiliteitsplan 2040 waarin kaders en uitganspunten voor een 
mobiliteitsuitwerking voor het Mobiliteitsplan Zaanse Schans zijn geformuleerd, had de 
gemeente geen duidelijke kaders om mee te werken.  
 
Vanaf 2022 is het Mobiliteitsplan Zaanse Schans samen met de verschillende 
stakeholders en belanghebbenden opgesteld. Na de laatste participatiebijeenkomst in 
januari 2023  is het plan enige tijd vanwege gebrek aan financiële middelen en personele 
capaciteit stil komen te liggen.  
 
Met het nieuwe plan naar een Toekomstbestendige Zaanse Schans waar het 
Mobiliteitsplan Zaanse Schans een onderdeel van uitmaakt, ontstaan nieuwe kansen om 
de infrastructuur en andere mobiliteitsknelpunten op te pakken. 
De hoogste prioriteit bij het verder uitwerken van de regionale doorfietsroute is de 
Kalverringdijk. 
 

17 Waarom is er de afgelopen jaren niet 
al gewerkt aan looproutes en 
scheiding tussen wandelaars en 
fietsers? 

Zie beantwoording vraag 16. Voor grote aanpassingen (de middellange en lange termijn 
maatregelen) waren geen financiële middelen en personele capaciteit beschikbaar. Wel 
waren er op korte termijn verschillende kleine gedragsmaatregelen uitgevoerd zoals extra 
markering op het voetpad en fietspad en het maaien van zichtbelemmerd groen. 

18 Wij hebben de suggestie gedaan om 
bijvoorbeeld een 

Wij zijn niet op de hoogte van deze suggestie. In de gesprekken tussen de gemeente en 
ondernemers is een initiatief tot het instellen van een BIZ ook niet als wens van 
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bedrijfsinvesteringszone (zoals de 
BIZ in het centrum van Zaandam) op 
te zetten, zodat de ondernemers ook 
een rol kunnen spelen. Waarom is dit 
nooit overwogen in de situatie dat het 
gebied niet uit de openbaarheid 
gehaald hoeft te worden? 

ondernemers naar voren gekomen. In een BIZ investeren ondernemers gezamenlijk in 
kwaliteit en economische kracht van hun gebied. Dit doen ze met eigen geld en inzet. 
Iedereen heeft er baat bij en iedereen doet mee. De gemeente kan de BIZ faciliteren 
alleen met instemming van betrokken ondernemers, wat nu niet het geval is. Bovendien 
staan de kosten voor duurzaam beheer en onderhoud van de Zaanse Schans niet in 
verhouding tot wat je als gemeente in het kader van de BIZ aan ondernemers 
redelijkerwijs kan vragen/opleggen.  
 

19 Er is in 2022 gewerkt aan een 
‘mobiliteitsplan Zaanse Schans’ 
onder begeleiding van Royal 
HaskoningDHV, waar 
belanghebbenden in het gebied bij 
aanwezig zijn geweest. Waarom 
heeft de raad dit document nooit 
gezien? Waarom is er met de 
resultaten van dit mobiliteitsplan geen 
actieplan opgesteld voor de korte en 
(middel)lange termijn? Naar wij 
hebben begrepen is er tot op heden 
niets met deze actiepunten gedaan, 
klopt dit? Wat zijn daarnaast de 
kosten geweest van dit mobiliteitsplan 
(o.a. de kosten van Royal 
HaskoningDHV)? Als laatste de vraag 
wanneer de participerende partijen 
een terugkoppeling krijgen van dit 
document en tevens wanneer dit 
document behandeld zal worden in 
de raad? 

Na de laatste participatiebijeenkomst in januari 2023  is het plan enige tijd vanwege 
gebrek aan financiële middelen en personele capaciteit stil komen te liggen. Hierdoor is 
het mobiliteitsplan niet verder bestuurlijk geagendeerd of aangeboden ter vaststelling. 
 
Voor grote aanpassingen (de middellange en lange termijn maatregelen) waren geen 
financiële middelen en personele capaciteit beschikbaar. Wel waren er op korte termijn 
verschillende kleine gedragsmaatregelen uitgevoerd zoals extra markering op het voetpad 
en fietspad en maaien van zichtbelemmerd groen. Naast de tekorten vergt het opstellen 
van een actieplan ook tijd en samenwerking vanuit de verschillende 
regiopartners/grondeigenaren zoals de provincie NH, VRA en NHHK. 
 
Het project Mobiliteitsplan Zaanse Schans gegund aan Royal HaskoningDHV in 2022 
heeft 45.000 euro gekost. 
 
Het Mobiliteitsplan Zaanse Schans maakt onderdeel van het plan Toekomstbestendige 
Zaanse Schans en is eind april aan de gemeenteraad aangeboden. Hiermee is een 
mogelijkheid ontstaan om alle stakeholders en betrokken partijen opnieuw te informeren." 
De behandeling in de gemeenteraad is gepland op 13 mei. 

20 Waarom zijn er in de afgelopen 5 jaar 
nog geen punten uit de 
Ontwikkelstrategie opgepakt die op 
korte termijn voor verbeteringen 
moesten zorgen (o.a. op het gebied 
van verkeersveiligheid) in het gebied 
de Zaanse Schans? 

Zie beantwoording vraag 16.  
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21 Waarom is er geen onderzoek 
uitgevoerd naar het bewerkstelligen 
van een (demontabele) 
parkeergarage achter het Zaans 
Museum? 

In het verleden waren er geen financiële middelen noch personele capaciteit om het 
mobiliteitsplan vast te stellen. Ook de benodigde vervolgonderzoeken voor de 
verschillende maatregelen uit het maatregelenpakket zoals ook een gebouwde 
parkeervoorziening konden hierdoor niet uitgevoerd worden. 
Als het nieuwe plan naar een Toekomstbestendige Zaanse Schans waar het 
Mobiliteitsplan Zaanse Schans een onderdeel van uitmaakt vastgesteld kan worden/ 
wordt, worden ook middelen vrijgemaakt/ beschikbaar gesteld om met de meest urgentste 
maatregel de regionale doorfietsroute Kalverringdijk op te pakken. Uitvoering van de 
andere maatregelen zoals de gebouwde parkeervoorziening zullen hierna volgen. 
 

22 Wat zijn de bevindingen uit het 
rapport van Kirkman Consultancy uit 
2022, die de “erfgoedpartijen” 
bijstond in de gesprekken over de 
samenwerking tussen de 
“erfgoedpartijen”? Zoals beschreven 
in de brief van de “erfgoedpartijen” 
d.d. 8 november 2022? 

Het college heeft dit document niet in bezit. Dit is een in opdracht van de erfgoedpartijen 
opgestelde interne beleidsnotitie als eerste verkenning voor een inhoudelijke 
samenwerking tussen de erfgoedpartijen. Dit interne rapport van de erfgoedpartijen kan 
niet worden beschouwd als een officieel standpunt of beleid van gemeente Zaanstad. 
Daarom gaan wij niet in op de vragen die u naar aanleiding van dit document stelt. 

23 (Werkdocument uitgangspunten 
gemeente Zaanstad 16-5-24): “Na de 
pilot zal de gemeente nadere eisen 
stellen aan regulering en begeleiding 
binnen het gebied” Welke eisen 
werden hiervoor gesteld, wat zijn 
hiervan de resultaten en in hoeverre 
is dit in samenspraak gedaan met de 
bewoners en ondernemers op de 
Zaanse Schans? 

Het door u genoemde werkdocument betreft een intern verkenningsdocument dat tijdens 
de voorbereiding van de pilot door de verkenner is geschreven om de gesprekken met de 
stakeholders vlot te trekken. Ondernemersverenigingen hebben niet willen reageren op 
het document en de gesprekken met de verkenner hierna eenzijdig zonder opgaaf van 
reden afgebroken. Het document is niet politiek geaccordeerd en heeft geen formele 
status. De inhoud diende uitsluitend ter informatie en als basis voor de gesprekken en kan 
niet worden beschouwd als een officieel standpunt of beleid van gemeente Zaanstad.  
 
De pilot is vervolgens uitgevoerd en geëvalueerd. De raad heeft alle stukken via de RIB 
ontvangen. Na pilot is met alle stakeholders het gesprek gestart over duurzaam 
exploitatiemodel. 
 

24 (Werkdocument uitgangspunten 
gemeente Zaanstad 16-5-24): “Er 
zullen spreidingsmechanismen 
worden onderzocht” Welke 
spreidingsmechanismen zijn 
onderzocht, wat zijn hiervan de 
resultaten en is dit in samenspraak 

Zie het antwoord op vraag 23. 
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gedaan met de bewoners en 
ondernemers op de Zaanse Schans? 

25 (Werkdocument uitgangspunten 
gemeente Zaanstad 16-5-24): “De 
bestaande opzet van het gebied” 
Welke andere opzet heeft de 
gemeente dan in gedachte? 

Zie het antwoord op vraag 23. 

26 De beredenering van de verhoging 
van de VMR op de Zaanse Schans 
van €0,25 naar €0,55, evenals de 
verwachte opbrengst van €576.000 in 
2024. Waar zijn deze cijfers op 
gebaseerd en is hier vooraf 
geanticipeerd op de pilot op de 
Zaanse Schans? 

De VMR is berekend op de kosten die de gemeente maakt. 
Eerder werden niet alle kosten doorberekend omdat deze niet in beeld waren, dat is in 
2023 verhelderd. Dat verklaard ook de verhoging met ingang van 2024: alle kosten zijn er 
toen in verwerkt. In 2025 is dit bedrag geïndexeerd tot het huidige tarief. 
 
De berekening van de VMR staat niet in relatie tot de pilot op de Zaanse Schans. 
 

27 Het contract van de familie 
Kempenaar, die al ruim 44 jaar 
aanwezig zijn in Verfmolen ‘De Kat’, 
is opgezegd per 1 januari 2026. De 
“erfgoedpartijen” stellen het erfgoed 
voorop te hebben staan, maar zorgen 
door een dergelijke maatregel dat de 
kennis en kunde van deze familie 
volledig verdwijnt. Hoe kan de 
Gemeente ervoor zorgdragen dat 
kennis en kunde wel aanwezig blijft 
binnen de “erfgoedpartijen”? Het lijkt 
ons immers dat hier wel KPI’s aan 
verbonden zijn? 

Het college vindt het spijtig dat de uitkomst van het gesprek tussen familie Kempenaar en 
de vereniging Zaansche Molen/stichting Windmolencompagnie heeft geleid tot het 
opzeggen van de huur. Echter de vereniging Zaansche Molen/stichting de 
Windmolencompagnie zijn onafhankelijke rechtspersonen die zelf verantwoordelijk zijn 
voor hun bedrijfsvoering. Voor alle molens van De Zaansche Molen die worden open 
gesteld voor publiek, geldt dat dit in eigen beheer gebeurt door stichting Wind Molen 
Compagnie. Een uitzondering hierop is molen De Kat. De vereniging wil flexibiliteit en 
gelijkheid invoeren voor de bedrijfsvoering voor alle molens. Daarom kan de 
overeenkomst voor uitbater van De Kat op de huidige wijze niet worden verlengd. Het 
opzeggen van de huur van de uitbater van de molen die in eigendom is van de verenging, 
is hiermee een intern besluit van vereniging De Zaansche Molen/ stichting Wind Molen 
Compagnie. De molenaar is aangeboden om zijn vakmanschap en ambacht voort te 
zetten in loondienst, maar heeft hier niet voor gekozen. De vereniging betreurt dit.  
 
Het college vindt het behoud, kennis en kunde van immaterieel erfgoed, belangrijk en 
waardeert de persoonlijke inzet van familie Kempenaar enorm. De doelen van beide 
organisaties zijn het behoud, beheer en exploitatie van de Zaanse Industriemolens en het 
vergroten van de kennis over en de liefde voor de molens Wie wij zijn – De Zaansche 
molen. Het ambacht en immaterieel erfgoed van verfmolen De Kat wordt door de 
vereniging gecontinueerd, net zoals zij dat decennia doet in alle andere 12 molens en 
molenmuseum. 
  
Het college is bereid om -en zal in gesprek gaan met De Zaansche Molen over dit punt. 

https://www.zaanschemolen.nl/wie-wij-zijn/
https://www.zaanschemolen.nl/wie-wij-zijn/
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28 . In hoeverre is er inzage in de 
uitgaven van de “erfgoedpartijen”, 
zowel individueel als gezamenlijk? Er 
wordt nu namelijk genoemd dat er 
een chronisch exploitatietekort is, 
maar is ook bekend waar dit tekort 
door is ontstaan? Staan de uitgaven 
van de “erfgoedpartijen” in 
verhouding tot de inkomsten, of zijn 
(grootschalige) besparing mogelijk 
binnen de “erfgoedpartijen” waardoor 
de exploitatie wel rondkomt? 

Ja, het college heeft inzage in die uitgaven. Op hoofdlijnen komen de tekorten bij de 
Zaanse Schans door oplopende kosten vanwege onderhoud van het erfgoed, groei van 
bezoek waardoor teams moeten worden uitgebreid en verkeersregelaars ingehuurd. 
Inkomsten zijn beperkt tot parkeer- en toiletinkomsten en huuropbrengsten. Er zijn geen 
grootschalige bezuinigingen mogelijk die de noodzakelijke onderhoudskosten en 
investeringen kunnen dekken. De tekorten bij De Zaansche Molen worden veroorzaakt 
door stijging (30% over de afgelopen 3 jaar) van de reguliere onderhoudskosten voor 
beheer en behoud van de molens. Eisen vanuit vergunningen, regelgeving en kosten van 
bedrijfsvoering zoals brand- en ongevallenverzekeringen, nutsvoorzieningen, ict zijn de 
afgelopen jaren sterk aan inflatie onderhevig. Tenslotte is vergrijzing en afname van 
bereidheid van vrijwilligers een maatschappelijke trend; professionalisering van 
organisatie is dan ook noodzaak willen de vereniging zijn molens kunnen blijven open 
stellen voor publiek. Dit is met bezuinigingen niet op te vangen Meer gedetailleerde 
informatie kunnen wij niet geven. 
 
Het Zaans Museum is bijna 27 jaar oud en toe aan groot onderhoud. Voor dit onderhoud 
heeft het museum de afgelopen jaren niet kunnen sparen door een krappe exploitatie. 
Hierover is veelvuldig overleg geweest met de gemeente Zaanstad. Ook de raad is 
hierover veelvuldig geïnformeerd. Het museum is destijds gebouwd voor 40.000 tot 
60.000 bezoekers. Het museum ontvangt hiervan op dit moment een veelvoud. Het 
entreegebied ontvangt nog eens 3x zoveel bezoekers als museumbezoekers. Dit is een 
zeer klein gebied met bezoekersfaciliteiten.  
 
Door de taken die het Zaans Museum uitvoert tbv de bezoekers van de Zaanse Schans 
zijn de museale kerntaken (collectiebeheer, educatie, maken van tentoonstellingen) onder 
druk komen te staan. Het Zaans Museum is de enige plek waar bezoekers met vragen 
over de Schans terecht kunnen: zowel aan de informatiebalie, als per mail en telefonisch. 
Al het contact met bezoekers verloopt via het Zaans Museum. Van Stichting de Zaanse 
Schans ontvangt het Zaans Museum hiervoor een kleine vergoeding. De vragen die 
bezoekers stellen gaan over alle zaken op de Zaanse Schans, waaronder openingstijden 
van winkels en restaurants. Daarnaast verzorgt het Zaans Museum reserveringen voor 
groepen en partijen die de Zaanse Schans willen bezoeken. Waaronder de verkoop van 
arrangementen in samenwerking met de molens, de Kraai, de Walvis, op aanvraag met de 
Klompenmakerij, en rondleidingen met gidsen langs molens en ondernemingen zoals de 
Kaasboerderij. Het Zaans Museum verzorgt hiervoor de handeling (inroosteren vrijwillige 
gidsen, facturatie klanten en ondernemers op de Schans).  
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Het zijn taken die eigenlijk niet bij een museum thuishoren en flink beslag leggen op de 
personele organisatie. Het zijn taken die het Zaans Museum graag overdraagt aan een 
gezamenlijke werkorganisatie voor de gehele Zaanse Schans. Zodat het museum zich 
kan focussen op de museale kerntaken en haar sociaal-maatschappelijke (educatieve) 
functie voor de regio.  
Het exploitatietekort van het Zaans Museum is met bezuinigingen niet op te vangen. Het 
museum doet op dit moment (zowel museaal, als qua onderhoud) het 
hoogstnoodzakelijke. 
 

29 De Zaanse Schans wordt door veel 
toeristen gebruikt als het startpunt of 
onderdeel van hun bezoek aan de 
regio. Is er reeds in kaart gebracht 
wat de verwachte neveneffecten zijn 
van de terugloop in het aantal 
bezoekers aan de Zaanse Schans 
voor de regio? De terugloop in 
bezoekersaantallen aan de Zaanse 
Schans zal immers ook haar invloed 
hebben op ondernemingen in de 
regio als de Gedempte Gracht, 
Zaanbocht, Hembrugterrein, etc. 

Wij gaan ervan uit dat u hier doelt op de keuze om in het exploitatiemodel te rekenen met 
1,8 miljoen betalende bezoekers . Het exploitatiemodel is een rekenmodel. Er is bewust 
gekozen om een voorzichtige inschatting te maken op basis van bestaande cijfers. Strabo-
onderzoek (Document Zaanstad - Bijlage 2 - Strabo Zaanse Schans - 
Bezoekersonderzoek pilotfase entreegelden druktebeheersing 2024 - iBabs 
Publieksportaal) en het onderzoek van Motivaction (bijlage 6 Prijsonderzoek all-in-card 
Zaanse Schans Motivaction bij het raadsvoorstel) laat zien dat bezoekers bereid zijn te 
betalen (sommige toeristen fors meer dan de voorgestelde ticketprijs van € 17,50). Niet 
uitgesloten kan worden dat de start van het nieuwe exploitatiemodel voor touroperators 
reden zal zijn om (tijdelijk) de Zaanse Schans te mijden. Toch herkennen wij uw stelling 
dat het aantal bezoekers op de Zaanse Schans terug zal lopen niet. In tegenstelling tot uw 
stelling laten de prognoses zien dat het toerisme in Noord-Holland en dus ook aan de 
Zaanse Schans komende 10 jaar stijgen met 37% (los van eventuele geopolitieke 
schommelingen). Dit kunt u lezen in bijlage 13 Forecast 2035 Noord-Holland NBTC bij het 
raadsvoorstel. Het verplichte ticketmodel is juist bedoeld om deze toename te beheersen.  
 
Toeristen op de Zaanse Schans doen over het algemeen een rondje door de regio met 
nauwelijks effect op andere delen van Zaanstad zoals de door u genoemde gebieden. 
 

30 Er is door Stichting de Zaanse 
Schans aangekondigd dat de 
parkeertarieven voor de bussen en 
auto’s op het parkeerterrein naast de 
Zaanse Schans voor het jaar 2024 
verhoogd zijn. Deze verhoging zou 
gebruikt worden om de VMR van de 
overige “erfgoedpartijen” te 
bekostigen. Is er reeds bekend of er 
aan deze toezegging is voldaan en of 

Stichting de Zaanse Schans heeft de tarieven voor 2024 vastgesteld op €15 voor auto’s 
voor het hele jaar. In 2023 golden lagere tarieven in laagseizoen en hoogseizoen en stond 
piekseizoen op €15. De tarieven voor bussen zijn vastgesteld op €35 voor laagseizoen, 
€45 voor hoogseizoen en €55 voor piekseizoen. Dit betekent bij de touroperatorbussen 
nog steeds maar rond of minder dan €1 per vervoerde bezoeker. 
Stichting de Zaanse Schans heeft de verhoging van de VMR voor 2024 (€0,30 per entree) 
op zich genomen om zo een deel van de VMR die volledig wordt betaald door de 
erfgoedorganisaties via parkeertickets te bekostigen. 

https://zaanstad.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Document/632dd7f9-8de1-4ed5-9db7-e5890fbc89f1?documentId=7a1b4d7d-59fb-4af6-adff-b2e3087d41d6
https://zaanstad.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Document/632dd7f9-8de1-4ed5-9db7-e5890fbc89f1?documentId=7a1b4d7d-59fb-4af6-adff-b2e3087d41d6
https://zaanstad.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Document/632dd7f9-8de1-4ed5-9db7-e5890fbc89f1?documentId=7a1b4d7d-59fb-4af6-adff-b2e3087d41d6
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Stichting de Zaanse Schans haar 
woord in deze is nagekomen? Zo ja, 
heeft dit geresulteerd in een 
dusdanige kostenverlaging voor de 
“erfgoedpartijen” dat zij hiermee 
ademruimte hebben gekregen in hun 
financiële exploitatie. Kan ook 
aangegeven worden waarom dit 
wel/niet het geval is? 

31 Er wordt vaak gesproken over de 
kosten die de Gemeente draagt voor 
de Zaanse Schans, zowel in het 
verleden als in de toekomst. Graag 
ontvangen wij ter verduidelijking 
hiervan een overzicht van de kosten 
die de Gemeente de afgelopen 5 jaar 
heeft gemaakt voor de Zaanse 
Schans, 

 

 2021 2022 2023 2024 2025 

Vaste kosten      

Onderhoudssubsidie  
openbare ruimte ZS 

€198k €205k €220k €235 €244k 

Onderhouds-, 
marketing- en 
kapitaallasten 

€69k €69k €71k €71k €71k 

Ambtelijke capaciteit €73k €73k €88k €106k €106k 

Vaste kosten €340k €347k €379 €412 €421k 

Variabele kosten €261k €198k €112k €200k €200k 

Totale kosten €601k €545k €491k €612k €621k 
 

  



32 Evenals een overzicht van de 
verwachte uitgaven voor de 
Zaanse Schans voor de  
aankomende 5 jaar 

In het duurzaam exploitatiemodel zijn de volgende toekomstige kosten opgenomen gerelateerd 
aan de Zaanse Schans  

 
 
 

33 De Ontwikkelstrategie is in 2020 
goedgekeurd door de raad. Wat is 
er de afgelopen 5 jaar opgepakt en 
uitgewerkt uit deze 
Ontwikkelstrategie? 

Door de coronapandemie is urgentie voor het uitvoeren van de Ontwikkelstrategie tijdelijk 
teruggevallen. Sinds 2 jaar, na de pandemie is de gemeente bezig met partijen op de Zaanse 
Schans om te komen tot een duurzaam exploitatiemodel dat nu voor besluitvorming voorligt. Dit 
model is een belangrijke randvoorwaarde om de Ontwikkelstrategie in uitvoering te brengen (Deel 
III, paragraaf 3.2 Ontwikkelstrategie), want de Ontwikkelstrategie voorziet niet in de middelen voor 
de realisatie hiervan. Zie ook de raadsinformatiebrief van d.d. 25 juli 2023 Document Zaanstad - 
Raadsinformatiebrief Stand van zaken Zaans Museum en erfgoedpartijen op de Zaanse Schans 
7748535 - iBabs Publieksportaal) 
 

34 Hoe is de Business Case 
uitgewerkt waar de erfgoedpartijen 
en Gemeente de verwachte 
omzetten en uitgaven op baseren? 
Kunnen wij deze gegevens 

Ja dat klopt, er ligt een uitgebreid business case onder. De raad kan deze informatie 
bespreekbaar maken met de erfgoed partijen tijdens het bezoek op 9 mei. Naar aanleiding van 
uw vraag is met de erfgoedpartijen is afgesproken dat de business case gedeeld wordt met de 
raad. De businesscase met bijlagen ontvangt u bij deze beantwoording.  
 

https://zaanstad.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Document/66e5aba6-6546-4174-99d4-aebfcf8499ea?documentId=e42c4497-61e8-45ed-b4f7-2a00a15dc467
https://zaanstad.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Document/66e5aba6-6546-4174-99d4-aebfcf8499ea?documentId=e42c4497-61e8-45ed-b4f7-2a00a15dc467
https://zaanstad.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Document/66e5aba6-6546-4174-99d4-aebfcf8499ea?documentId=e42c4497-61e8-45ed-b4f7-2a00a15dc467


ontvangen? Wij nemen bij deze 
even aan dat er meer is dan de 
tekst in bijlage 7? 

35 Is er voor de Business Case 
gebenchmarkt met soortgelijke 
scenario’s/locaties in Nederland? 

Wat betreft de kosten is de business case opgesteld aan de hand van de huidige exploitaties van 
de vier erfgoedpartijen. Wat betreft de inkomsten is onderzoek gedaan door Motivaction naar de 
optimale prijs voor de Zaanse Schans (zie bijlage 6 Prijsonderzoek all-in kaart Zaanse Schans 
Motivaction bij het raadsvoorstel). Erfgoedpartijen hebben deze prijs gebenchmarkt met andere 
populaire dagattracties en erfgoedbestemmingen. 
 
Om te komen tot een exploitatiemodel voor alle stakeholders heeft de gemeente nog andere 
onderdelen toegevoegd: een bewonersfonds, een ondernemersfonds, gemeentelijke 
kosten/kosten mobiliteitsplan en kapitaallasten. 
 

36 Hoe rijmt het zich dat een van de 
fundamenten van Zaanse Schans 
de openbaarheid van het gebied is 
(zoals ook beaamd in de 
Ontwikkelstrategie), maar er nu 
wordt gevraagd af te wijken van dit 
fundament? 

In de Ontwikkelstrategie wordt een onderscheid gemaakt tussen openbaar karakter en 
openbaarheid van de Zaanse Schans.  
Openbaar karakter benadrukt in dit verband de culturele en historische waarde van het gebied en 
hoe deze waarden worden behouden en gepresenteerd (als actieve woon- en werkbuurt) aan het 
publiek. Openbaar karakter gaat ook over de open relatie met de omgeving en het landschap. Zo 
ook de open zichtlijnen. Openbaarheid heeft betrekking op de toegankelijkheid van het gebied. 
 
Het raadsvoorstel voorziet daar in door te zorgen er voor dat het terrein vrij toegankelijk is voor 
specifieke categorieën gebruikers van de Zaanse Schans (zoals inwoners gemeente Zaanstad en 
gemeente Wormerland, bewoners Zaanse Schans en hun gasten, leden van de Vereniging De 
Zaansche Molen, personen werkzaam op de Zaans Schans, leveranciers en particuliere 
horecagasten met een reservering). Bij het onttrekken aan de openbaarheid is het van belang dit 
karakter te waarborgen. Er wordt een ruimtelijk plan gemaakt onder andere over regulering van 
de bezoekersstromen naar locaties, het inrichten van de entreegebieden (2 tot 3) en het 
waarborgen van het openbaar karakter van het gebied op en rond de Zaanse Schans (open 
zichtlijnen en verbinding met het omliggende polderlandschap).  
 
Daarnaast is het niet de bedoeling dat het terrein voltijds is afgesloten. Op de momenten dat de 
faciliteiten (erfgoedpartijen & ondernemers m.u.v. horeca) op de Zaanse Schans gesloten zijn, is 
het terrein vrij toegankelijk. 
 

37 Wie gaat het geld investeren voor 
de uitvoering van het onttrekken uit 
de openbaarheid, het aanleggen 
van het hek, de uitvoering van de 
ticketing en alle andere 

Kosten gaan voor de baten uit. Daarom zijn er aanloop- en transitiekosten die voorgefinancierd 
moeten worden. Voor de dekking van de totale kosten van € 1,9 miljoen komt het college met een 
voorstel dat wordt meegenomen in de afwegingen bij de VJN 2025 en aan de raad 
gepresenteerd. Verwacht wordt dat de kosten vanaf 2026 gecompenseerd worden vanuit het 
duurzaam exploitatiemodel. Dit betekent dat deze voorfinanciering voor de gemeente saldo-



aanloopkosten die gemaakt zullen 
moeten worden voor er uitvoering 
gegeven kan worden aan de 
voorgestelde plannen? Indien dit 
de Gemeente Zaanstad is, de in 
het raadsbesluit genoemde 1,8 
miljoen, hoe rijmt men het dat deze 
kosten gedragen moeten worden in 
het ravijnjaar 2026? 

neutraal is en niet leidt tot een extra beslag op gemeentelijke middelen. Daarmee heeft dit ook 
geen invloed op de financiële situatie van de gemeente in het ravijnjaar. 

38 Stichting de Zaanse Schans stelt 
zich nu, evenals de Gemeente 
Zaanstad, op als een van de 
partners van de “erfgoedpartijen”. 
Zouden zowel Stichting de Zaanse 
Schans als de Gemeente Zaanstad 
er niet ook moeten zijn voor de 
bewoners en ondernemers van de 
Zaanse Schans, en zo ja, hoe 
worden de wensen en 
benodigdheden van deze partijen 
behartigd? 

De stichting ZS heeft als doelstelling het in stand houden en uitbreiden van de typische Zaanse 
woon- en werkbuurt die de Zaanse Schans is. Daarbij laat de Zaanse Schans het erfgoed zien 
van de tijdsperiode tot medio 19e eeuw. 
 
De gemeente is er uiteraard voor alle partijen. De gemeente heeft daarom afgelopen jaren met 
(vertegenwoordigers) van alle partijen op de Zaanse Schans gesproken. Gedetailleerde 
informatie over dit participatietraject vindt u in bijlage 10 memo participatieproject Zaanse Schans 
bij het raadsvoorstel. 

39 Wie draagt de financiële 
verantwoordelijkheid mochten de 
voorgestelde plannen toch niet 
goed tot uitvoering komen, waarbij 
er een (groot) financieel verlies 
optreedt? In de pilot periode was er 
bijvoorbeeld een garant stelling 
voor de Zaanse Molen. Hoe is dat 
nu opgenomen? 

Erfgoedpartijen en gemeente dragen in de ontwikkelfase risico’s. Risico’s voor de gemeente 
worden gecontroleerd door in eerste instantie 1,2 miljoen toe te kennen en later, bij voldoende 
voortgang de resterende € 0,7 miljoen toe te kennen. Een deel van deze kosten gaat naar 
ruimtelijke inrichting van het gebied en naar de voorbereidingen voor het verleggen van het 
fietspad. De uitkomsten van deze werkzaamheden kunnen we bij latere besluitvorming over de 
inrichting en de verlegging van het fietspad gebruiken. Deze kosten zijn dus niet verloren. 
 

40 Is er inzichtelijk gemaakt wat de 
financiële gevolgen gaan zijn voor 
de ondernemers op de Zaanse 
Schans met deze voorgestelde 
plannen en zijn zij hiervan op de 
hoogte gesteld? 

Om dit inzichtelijk te maken is noodzakelijk dat partijen op individueel niveau in gesprek gaan met 
de gemeente en openheid van zaken geven. In het proces heeft de gemeente ruimte om de 
eventuele gevolgen voor individuele ondernemers in kaart te brengen. Het college staat op het 
standpunt dat bij volledige implementatie van dit model de ondernemers er niet slechter op 
worden. 
  

41 Is er inzichtelijk gemaakt wat de 
gevolgen zijn voor de bewoners 
van de Zaanse Schans met deze 

Ja, de bewoners zijn hiervan op de hoogte. Er is een convenant met de bewoners afgesproken. 
Bij de besprekingen van het convenant zijn de plannen en consequenties uitgebreid met hun 
besproken.  



voorgestelde plannen en zijn zij 
hiervan op de hoogte gesteld? 

 

42 Momenteel worden de kosten van 
o.a. het achterstallige onderhoud 
van het Zaans Museum 
aangedragen als een van de 
beweegredenen om de 
voorgestelde plannen goed te 
keuren. In hoeverre is het 
acceptabel dat de kosten en falend 
financiële beleid van een van de 
partijen een dusdanige hevige 
consequentie teweegbrengt die 
invloed zal hebben op alle partijen 
binnen de Zaanse Schans (en 
daarbuiten)? Dit mede in het licht 
dat vrijwel alle regionale musea in 
Nederland subsidie ontvangen? 

Zoals in het raadsvoorstel wordt aangegeven is de belangrijkste reden voor het exploitatiemodel 
het uitvoeren van de Ontwikkelstrategie om de Zaanse Schans te behouden. Met het duurzaam 
exploitatiemodel wordt financiële zekerheid gecreëerd waarmee het erfgoed en de Zaanse 
Schans in de toekomst kunnen worden behouden voor de bewoners van Zaanstad. De inkomsten 
kunnen onder andere worden gebruikt voor de dekking van exploitatielasten van erfgoedpartijen: 
onderhoud van het erfgoed, efficiënte en effectieve samenwerking tussen de erfgoedpartijen ten 
behoeve van gezamenlijke programmering en de kwaliteit (het verhaal) van de Zaanse Schans. 
De toekomst van het Zaans Museum maakt daar onderdeel vanuit waarbij de programmering van 
het museum meer in relatie tot de Zaanse Schans wordt ontwikkeld, zodat logisch is dat een deel 
van de kosten voor het onderhoud ook vanuit het exploitatiemodel worden gedekt. Dit is in lijn met 
het unaniem door de raad aangenomen raadsvoorstel inzake de Investeringsbijdrage Zaans 
Museum Raadsbesluit Investeringsbijdrage Zaans Museum (2).pdf waar in staat: “Voor een 
oplossing voor het museum op de lange termijn, incl. een sluitende exploitatie, is het ingezette 
proces met alle partijen op de Zaanse Schans om te komen tot een duurzaam exploitatiemodel 
(spoor 3) cruciaal”. 
 
Overigens blijft er een deel van de huidige subsidie aan het Zaans Museum bestaan. Ongeveer 
80% van de werkzaamheden van het Zaans Museum betreft de hoofdlocatie op de Zaanse 
Schans en valt binnen het duurzaam exploitatiemodel. De overige 20% betreft de 
werkzaamheden voor museale functies buiten de Zaanse Schans (o.a. collectiebeheer, Czaar 
Peterhuisje, Honig Breethuis en Hembrug Museum), waarvoor de subsidie wordt voortgezet. 
 

43 Hoe zullen de molens bij invoering 
van een verplicht ticket omgaan 
met capaciteitsproblemen? Het 
Zaans Museum had in 2019 in 
totaal 108.742 bezoekers en in 
2023 in totaal 93.920 bezoekers. 
De twee meest bezochte molens, 
Verfmolen ‘de Kat’ en 
Houtzaagmolen ‘Het Jonge 
Schaap’ hadden in 2019 
respectievelijk 213.339 en 142.871 
bezoekers. In 2023 is alleen een 
totaal aantal bezoekers gedeeld 
van 473.614 bezoekers over alle 
molens verspreid. In het 

Op dit moment is er geen zicht op hoe bezoekers zich over de Zaanse Schans bewegen, en de 
toestroom per dag en per uur. Er staan regelmatig lange rijen voor de toiletgroepen en in het 
entreegebied van het Zaans Museum is het vol. Op drukke momenten staat er voor de Kat, het 
Jonge Schaap, de Klompenmakerij een lange rij.  
Op dit moment is het zo dat elke molen zijn eigen kaartjes verkoopt. Sommige molens liggen 
meer vooraan op de dijk, andere molens liggen verder weg en zijn minder makkelijk te bereiken 
en trekken zo minder bezoekers. Op drukke dagen komt het wel voor dat een individuele 
molenaar het touwtje voor de ingang dicht gooit en daarmee tijdelijk de bezoekers weert in de 
hoop dat deze doorlopen naar de andere molens verder op de dijk. Het is duidelijk dat in de 
huidige situatie de toestroom van bezoekers niet te reguleren is. 
 
Bij verplichte kaartverkoop voor de Zaanse Schans kan aan de voorkant veel meer gestuurd 
worden op aantallen toeristen (verkochte tickets). Het wordt het mogelijk om de bezoekers meer 
te spreiden, zowel in tijd door bezoekers gedoseerd met tijdsloten toegang te geven tot de 
Zaanse Schans als fysiek door looproutes, digitale bebording, etc. Net als nu is het gehele dorp 

file:///U:/Downloads%20Edge/Raadsbesluit%20Investeringsbijdrage%20Zaans%20Museum%20%20(2).pdf


Molenmuseum kwamen in 2023 
exact 30.315 bezoekers. Hoe 
verwachten de partijen dat zij de 
bezoekersaantallen aan kunnen 
zoals gepresenteerd in de 
Business Case? Bij 1,8 miljoen 
bezoekers op jaarbasis zal het 
bezoek aan deze partijen meer dan 
vertienvoudigen, terwijl in 2024 al 
kenbaar is gemaakt dan de 
“erfgoedpartijen” tegen hun limiet 
aanlopen. Kunnen we daarmee 
wachtrijen verwachten á la de 
Efteling, waarbij de bezoeker 30 
minuten moet wachten op een 
bezoek aan het Zaans Museum en 
90+ minuten voor een bezoek aan 
een van de molens? Dit probleem 
zal overigens steeds groter worden 
naarmate er meer ondernemers 
zijn die failliet zijn gegaan en 
daarmee geen bezoekers meer 
kunnen opvangen in hun 
winkels/restaurants. Tijdsloten 
zullen deze enorme toeloop slechts 
deels kunnen opvangen. 

dan toegankelijk. Dit zijn zowel binnenlocaties (molens, ondernemingen, musea) als het 
wandelgebied in het dorp. Bezoekers van de Zaanse Schans komen voor het geheel (zie Strabo 
onderzoek 2023 en 2024 Document Zaanstad - Bijlage 2 - Strabo Zaanse Schans - 
Bezoekersonderzoek pilotfase entreegelden druktebeheersing 2024 - iBabs Publieksportaal). De 
bezoekers zullen efficiënter dan nu het geval is over het gebied worden geleid/verspreid, langs 
alle bezienswaardigheden en ondernemingen op de Zaanse Schans. Hierdoor zullen de 
bezoekers ook gelijkwaardiger langs alle voor bezoekers toegankelijke molens op de Schans 
geleid worden. Mocht zich alsnog de situatie voordoen dat meer toeristen een molen tijdens een 
piekmomenten willen bezoeken, dan dat het vanuit veiligheid toegestaan is, dan is ook mogelijk 
om bij de molens zelf deze bezoekersstroom te reguleren. Net zoals nu ook het geval is op het 
piekmoment dat meer toeristen tegelijkertijd de molen in willen dan vanuit veiligheidsoogpunt is 
toegestaan.  
 
Na invoering van ticketverkoop is de wens om  te werken met een gezamenlijke propositie/ 
communicatiestrategie waarbij bezoekers zowel vooraf als ter plekke worden geïnformeerd over 
de drukte en tips voor hun bezoek. Zo is het bijvoorbeeld ook mogelijk om bezoekers beter te 
informeren dat er mensen wonen op de Zaanse Schans (dus liever niet in tuinen lopen en 
aankloppen of naar binnenlopen).  
 
Daarnaast moet getest worden hoe om te gaan met de bezoekers die een binnenlocatie wensen 
te bezoeken. Denk bijvoorbeeld aan het reserveren van een tijdslot voor groepen voor een 
specifieke molen. 
 
De vraagstelling is enerzijds gebaseerd op de succesvolle ticketverkoop en daardoor ook 
toenemende druk bij de molens en daaraan gekoppeld financiële onzekerheid bij de 
ondernemers. Een direct causaal verband tussen deze twee zaken zien wij niet. Het failliet gaan 
van ondernemingen is een aanname. Ook een aanname is dat er dan geen andere 
winkel/ambachtscentrum/horecagelegenheid voor in de plek zou komen. 
 

44 In hoeverre is de verdeling van de 
ontvangen inkomsten al 
uitgewerkt? Is reeds bekend welk 
percentage van de inkomsten naar 
welke partij gaat? 

Voor een deel is dit wel het geval. De exploitatielasten en voorlopige investeringsagenda  zijn in 
het exploitatiemodel onderverdeeld  
naar de vier hoofduitgangspunten van de Ontwikkelstrategie: 

• Er is balans op de ZS tussen wonen, werken en bezoeken 

• De ZS is een veilige buurt in Zaanstad 

• De ZS is een kwalitatief aantrekkelijk en goed verzorgd gebied 

• De ZS is authentiek 
Het model is gebaseerd op de bestaande exploitaties en de kapitaallasten van toekomstige 
investeringen in erfgoed, programmering en veiligheid, de toekomstige kosten van de gemeente 
inclusief de investeringen in het mobiliteitsplan en er is financiële ruimte gecreëerd om de 



leefbaarheid voor de inwoners te vergroten en ondernemerschap op de schans te stimuleren. De 
verdeling zoals deze nu is opgenomen, is een vertrekpunt. Eén en ander zal ook afhangen van de 
vervolggesprekken met de ondernemers en nadere uitwerking en concretisering van het 
meerjarig investeringsplan voor het gebied. Deze nadere concretisering wordt door de 
programmadirecteur dit en volgend jaar opgepakt.  
 

45 Voortbordurend op de vorige 
vraag, indien één van de partijen in 
financiële problemen komt, hoe 
wordt dit dan onderling geregeld? 
Dragen de andere partijen in dat 
geval een deel van hun inkomsten 
af aan de noodlijdende partij? 

De inkomsten uit ticketverkoop komen centraal binnen en worden naar rato verdeeld over de 
hoofduitgangspunten en naar aanleiding daarvan over de partijen/stakeholders. Het voorgelegde 
exploitatiemodel is het startpunt voor een definitief model. Er zijn op dit moment in het proces nog 
geen concrete afspraken gemaakt hoe partijen elkaar onderling helpen in het geval één van de 
partijen in de toekomstige situatie in de problemen komt. Wel is met de erfgoedpartijen 
afgesproken dat zij toewerken naar 1 werkorganisatie waardoor dit vraagstuk minder relevant 
wordt. 
 

46 Opvolgend op bovenstaande, 
welke kosten mogen de partijen 
maken om niet in de financiële 
problemen te komen? Krijgt de 
Windmolen Compagnie 
bijvoorbeeld een extra bijdrage 
omdat zij 100 jaar bestaan en komt 
dit uit de gehele pot, of moeten zij 
deze kosten betalen vanuit hun 
eigen aandeel? En indien dit uit 
hun eigen aandeel komt, wat als dit 
ervoor zorgt dat de Windmolen 
Compagnie daardoor een verlies 
draait, worden die kosten dan 
ergens anders verhaald of gaat dit 
ten koste van het onderhoud? 

Het voorgelegde exploitatiemodel is nog niet op dit detailniveau uitgewerkt. Principe afspraak is 
dat de inkomsten naar rato worden verdeeld. En over 2 jaar wordt het model na de 
praktijkervaringen worden geëvalueerd en waar nodig aangepast. 

47 Waarop is de conclusie gestoeld 
dat een verplicht ticket de enige 
mogelijke manier is? In de pilot is 
getest met een vrijwillig ticket, 
maar welke punten uit de pilot 
hebben gezorgd voor de conclusie 
dat een verplicht ticket wel werkt? 
Dit is namelijk niet getest, maar 

Uit de evaluatie blijkt dat de ticketverkoop is mislukt om de volgende redenen: 
• Optionele kaartverkoop kan niet op tegen gratis toegankelijk gebied.  
• Touroperators prefereren in algemene zin gratis bezoek als die optie aanwezig is (misbruik van 
het model) 
• Ticketverkoop is tegengewerkt door winkeliers op de Zaanse Schans. 
 Document Zaanstad - Raadsinformatiebrief Evaluatie pilot Druktebeheersing & Entreegelden - 
iBabs Publieksportaal 
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zorgt wel voor een onomkeerbaar 
besluit. 

48 In hoeverre kan worden gesproken 
over een duurzaam 
exploitatiemodel als het gevolg  
van dit model is dat de 
ondernemers op de Zaanse 
Schans hebben aangegeven dat  
hun bedrijfsvoering hiermee in de 
knel komt en zij op termijn failliet 
zullen gaan door  
deze beslissing? Daarnaast 
hebben ook de bewoners 
aangegeven geen hek om de  
Schans te willen. In hoeverre is dit 
daarom echt duurzaam voor de 
toekomst? 

Duurzaam heeft betrekking op het creëren van financiële zekerheid die nodig voor het behouden 
van het erfgoed en de Zaanse Schans in de toekomst voor de bewoners van Zaanstad (uitvoering 
van de Ontwikkelstrategie). Het exploitatiemodel biedt mogelijkheden voor het in balans brengen 
van de nodige uitgaven en investeringen op de Zaanse Schans en de inkomsten. 
 
Het college gaat graag in gesprek met de ondernemers over de consequenties van het model. 
Daarbij wordt rekening gehouden met de verschillen in belangen tussen de ondernemers. Het 
college staat op het standpunt dat bij volledige implementatie van dit model de ondernemers er 
niet slechter op worden. Door spreiding van toeristen en bredere programmering kan zelfs 
worden gewerkt aan meer inkomsten voor ondernemers op termijn. 
 
De insteek van het plan is dat er geen hek komt. Er wordt een ruimtelijk plan gemaakt onder 
andere over regulering van de bezoekersstromen naar locaties, het inrichten van de 
entreegebieden (2 tot 3) en het waarborgen van het openbaar karakter van het gebied op en rond 
de Zaanse Schans (open zichtlijnen en verbinding met het omliggende polderlandschap).  
 

49 Is er voor de verwachte 
bezoekersaantallen in de Business 
Case gebenchmarkt? Er is  
eerder sprake geweest van een te 
hoopvolle verwachting bij de 
invoering van de VMR,  
waarbij uiteindelijk slechts 25% van 
het begrote bedrag gerealiseerd 
werd. Hoe  
kunnen we erop vertrouwen dat de 
cijfers zoals nu gepresenteerd 
daadwerkelijk te  
verwachten zijn en niet gestoeld 
zijn op te hoopvolle 
verwachtingen? 

Voor het aantal verwachte bezoeker is bewust gekozen om een voorzichtige inschatting te maken 
op basis van bestaande cijfers. Strabo-onderzoek (Document Zaanstad - Bijlage 2 - Strabo 
Zaanse Schans - Bezoekersonderzoek pilotfase entreegelden druktebeheersing 2024 - iBabs 
Publieksportaal) en het onderzoek van Motivaction (bijlage 6 Prijsonderzoek all-in-card Zaanse 
Schans bij het raadsvoorstel) laat zien dat bezoekers bereid zijn te betalen (sommige toeristen 
fors meer dan de voorgestelde ticketprijs van € 17,50).  
 
De door u genoemde 25% na invoering van de VMR komt omdat men bij de vaststelling van de 
VMR geen rekening heeft gehouden met het feit dat een groot deel van de bezoekers niet 
bijdraagt via de aanschaf van een kaart verkocht via de erfgoedpartijen omdat de Zaanse Schans 
openbaar gebied is. Touroperators die collectieve afspraken hebben met de molens en 
toegangskaarten afnemen dragen indirect wel bij aan de VMR via de molens die deze afdragen. 
Dit geld niet voor de overige groepen die via de touroperators de Zaanse Schans bezoeken, deze 
bezoekers betalen niets aan de Zaanse Schans. Er is uitgegaan van een hoger aantal bezoekers 
die een betaalde vermakelijkheid zouden bezoeken, dat blek niet zo te zijn waardoor de VMR 
inkomsten lager zijn.  
 

50 Hoe blijft de Zaanse Schans en het 
erfgoed dat zij uitdraagt 
beschikbaar voor de “gewone 
mens”? Een dagje Zaanse Schans 

Insteek van het college is om de ZS altijd toegankelijk te houden voor inwoners. 
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met een gezin van 4, samen met 
parkeren gaat hiermee al snel 
richting de €100,-. Nog losstaand 
van eventuele aankopen als een 
kopje koffie op locatie 

De Zaanse Schans is niet de enige dagattractie die entree heft. Andere soortgelijke erfgoed 
attracties zoals het Zuiderzeemuseum en het Openluchtmuseum Arnhem zijn ons hierin 
voorgegaan. In vergelijking met deze twee attracties komen de kosten voor entree lager uit.  
 
Door te kiezen voor een (bruto) consumentenprijs van € 17,50 houden we ruimte voor het 
toepassen van een prijsstrategie voor verschillende doelgroepen, zoals (groeps)arrangementen, 
kortingen voor kinderen en Museumjaarkaart of andere kaarten en/of geldende afspraken. De 
netto opbrengst ligt rond € 10,50 per betalende bezoeker. Dit betekent dat een gezin van 4 zeker 
geen € 100 entreegeld zal betalen.  
 
Tot slot heeft het exploitatiemodel ook een het achterliggend en breed maatschappelijk effect van 
het exploitatiemodel. Door invoering van entreeheffing met als doel behoud van de Zaanse 
Schans wordt een lastenverzwaring (belasting) voor alle Zaanse inwoners voorkomen. Daarmee 
doen we recht aan het principe dat de gebruiker betaalt.  
 

   

 Politieke Partij DZ 

1 Welke onderzoeken zijn er gedaan 
om vast te stellen dat invoering van 
verplichte ticketing, mogelijk is op 
de  
Zaanse Schans en kunt u ons deze 
onderzoeksresultaten toesturen? 

Bij de raadsstukken is het prijsonderzoek van Motivaction toegevoegd (zie bijlage 6). Dit 
onderzoek vormt een belangrijke basis als onderbouwing dat toeristen bereid zijn om te betalen 
voor een bezoek aan de Zaanse Schans.  
Daarnaast is in 2024 een pilot uitgevoerd door de erfgoedpartijen. Mede op basis van de 
uitkomsten van deze pilot, is gebleken dat vrijwillige ticketverkoop niet leidt tot het genereren van 
voldoende inkomsten om de kosten en investeringen te kunnen dekken. 
 
Daarnaast zijn de afgelopen jaren meerdere onderzoeken en verkenningen uitgevoerd in aanloop 
naar deze besluitvorming, zoals het advies na bemiddeling van de heer Remkes (2019) en het 
advies over de governance van de heer Minderman (2019). In 2020 heeft AT Osborne een 
onderzoek gedaan naar “Heroriëntatie op inhoud, proces en organisatie van de Zaanse Schans.” 
In deze periode hebben ook de bewoners en ondernemersverenigingen hun ‘Toekomstvisie’ en 
‘Plan van aanpak Zaanse Schans’ met de gemeente gedeeld (zie ook bijlage 2 Tijdlijn). 
 

2 Welke onderzoeken zijn er gedaan 
voor het (gedeeltelijk) onttrekken 
van de Zaanse Schans aan de 
openbaarheid en kunt u ons deze 
onderzoeksresultaten toesturen? 

Er is zowel intern als extern een juridische verkenning gedaan naar en adviezen ingewonnen over 
de voorwaarden waaronder onttrekking aan de openbaarheid zou kunnen. Hiervoor hebben wij 
onder andere de huisadvocaat van gemeente Zaanstad geraadpleegd, bezoeken gebracht aan 
verschillende vergelijkbare attracties (zoals Kinderdijk en Efteling). Bij deze verkenningen en 
advieswinning naar de mogelijkheden voor ticketverkoop op de Zaanse Schans is tegelijkertijd 
gekeken naar de voorwaarden die nodig zijn voor het onttrekken van de wegen en paden van de 
Zaanse Schans aan de openbaarheid.  
 



Het voorliggende voorstel houdt zo veel mogelijk rekening met deze ervaringen en voorwaarden. 
Het voorliggende besluit is een principe besluit. Na besluitvorming door de gemeenteraad 
worden de randvoorwaarden voor onttrekking aan de openbaarheid nader uitgewerkt. Het is een 
bevoegdheid van de gemeenteraad om gebieden te onttrekken aan de openbaarheid. Deze 
onttrekking is nodig om verplicht kaartverkoop mogelijk te maken. Op weg naar de definitieve 
besluitvorming zullen alle juridische consequenties nader worden uitgewerkt en onderdeel uit 
maken van het definitieve raadsvoorstel om te komen tot een onttrekkingsbesluit. Het advies van 
advocaat is intern vertrouwelijk stuk.     
 

3 Met welke juridische onderbouwing 
c.q. op welke juridische gronden, 
zijn de onderzoeken zoals 
gevraagd onder vraag 1 en 2 
verricht en kunt u ons deze 
onderbouwing c.q. deze gronden, 
toesturen? 

Er zijn meerdere adviezen gevraagd aan de huisadvocaat.  
 
Uit de adviezen blijkt dat onttrekken van een weg kan plaatsvinden op basis van artikel 9 van de 
Wegenwet. De grondslagen om tot onttrekking over te gaan, dienen onderbouwd te worden. Voor 
wat betreft de Zaanse Schans gaat het over de onveilige situaties op voet- en fietspaden door de 
grote toeristenstromen en de druk op de leefbaarheid voor de bewoners en omwonenden. Een 
vorm van regulering is noodzakelijk. Bij het besluit is het verder belangrijk dat er maatregelen 
worden getroffen om tegemoet te komen aan de belangen van de stakeholders. Denk hierbij aan 
het verleggen van het fietspad om de regionale doorfietsroute te borgen en het verlenen van 
toegang aan specifieke categorieën. Verder blijkt uit de adviezen dat na onttrekking van in dit 
geval het de wegen (fietspad) en de wandelpaden, de eigenaren gezamenlijk kunnen bepalen om 
het gebied af te sluiten en entree te heffen om het gebied te betreden. 
 

4 Kunt u ons de opdracht(en) 
toesturen die heeft of hebben 
geleid tot de onder vraag 1 en 2 
uitgevoerde onderzoeken? 

De adviezen van de huisadvocaat zijn vertrouwelijk. 

5 Op welke gronden wenst de 
Gemeente de Zaanse Schans 
(gedeeltelijk) uit de openbaarheid 
te onttrekken? 

Zie ook het antwoorden op vraag 2 en 3. Het onttrekkingsbesluit ziet niet op het uit de 
openbaarheid onttrekken van de gehele Zaanse Schans. De basis voor de onttrekking is artikel 9 
van de Wegenwet. Op grond van artikel 9 van de Wegenwet kan een weg aan de openbaarheid 
worden onttrokken bij besluit van de gemeenteraad. Onder wegen wordt verstaan op grond van 
de Wegenwet: voetpaden, rijwielpaden, jaagpaden, dreven, molenwegen, kerkwegen en andere 
verkeersbanen voor beperkt gebruik en bruggen. Het is dan ook de bedoeling om de openbare 
wegen en paden op de Zaanse Schans op grond van artikel 9 van de Wegenwet te onttrekken. 
 

6 Is er een haalbaarheidsstudie 
gedaan naar de gevolgen van het 
onttrekken uit de openbaarheid, het 
invoeren van een verplicht ticket en 
het uitwerken en uitvoeren van 

De verkenningen en adviezen die zijn ingewonnen (zie antwoorden vraag 1-5) maken onderdeel 
uit van de haalbaarheid. In de uitwerkingsfase worden bovenstaande taken nader uitgewerkt en 
bezien hoe hiermee om te gaan. Belangrijke taken in deze uitvoeringsfasen zijn: het verleggen 
van de regionale doorfietsroute Kalverringdijk, opstellen ruimtelijk plan voor borging openbare 
karakter entreegebieden, uitwerking vrije toegang voor specifieke categorieën, uitwerken 



bovenstaande taken, evenals de 
taken die hieraan verbonden zijn 
op de lange termijn? Zo ja, dan 
ontvangen wij deze graag. Zo nee, 
waarom is er geen 
haalbaarheidsstudie uitgevoerd? 

governance, uitwerken maatregelen om tegemoet te komen aan de belangen van de 
stakeholders en de financiële effecten van dit besluit, uitwerken van ticketverkoop en opstellen 
van het onttrekkingsbesluit voor besluitvorming door de gemeenteraad. 

7 Op welke termijn dient de Zaanse 
Schans (gedeeltelijk) te onttrokken 
te worden uit de openbaarheid? 

We streven ernaar om de onttrekking bij de start van het toeristenseizoen 2026 te kunnen 
realiseren. Wij realiseren ons dat de planning heel strak is. Er zijn twee belangrijke redenen om 
hiervoor te kiezen:  

1 de urgentie vraagt hierom. De overlast groeit met de dag en het gebied wordt niet veiliger, voor 
de scholieren, passanten en toeristen. Langer wachten of uitstellen is geen optie. 

2 het is mogelijk om voor start toeristenseizoen 2026 1e stappen te zetten richting een duurzaam 
exploitatiemodel. 
 
 
Wij vinden dat de planning onder bepaalde omstandigheden wel haalbaar is, want de processen 
lopen parallel aan elkaar zoals het verleggen van het fietspad, het maken van afspraken rondom 
de grondpositie, afspraken over governance/ruimtelijk plan (zie ook antwoord op vraag 6).  
 
In de prioritering zit wel een belangrijke volgordelijkheid. Het omleggen van de fietspad wordt als 
belangrijke voorwaarde gezien. Dit traject is ook haalbaar mits wij niet in zware juridische 
procedure over het fietspad en omgevingsvergunning terechtkomen. Het fietspad kan namelijk 
ook gedeeltelijk worden omgelegd (en/of kunnen hieromtrent juridisch bindende afspraken 
gemaakt worden). Dit kan ook leiden tot gefaseerde afsluiting van de Zaanse Schans. Wij zetten 
alles erop in om deze procedures tijdig af te ronden. Eventuele wijzigingen in de planning worden 
tijdig gecommuniceerd. 
 

8 Op welke termijn stelt men voor 
verplichte ticketing in te voeren op 
de Zaanse Schans? 

Zie antwoord 7. In de volgorde van zaken volgt het eventueel invoeren van verplichte ticket nadat 
het juridische kader is gecreëerd namelijk onttrekken van fiets(paden) uit openbaarheid.  
 
 

9 Wat is de verwachte planschade 
n.a.v. het invoeren van verplichte 
ticketing op de Zaanse Schans 
(graag opsplitsen in openbaar en 
niet-openbaar antwoord)? 

Dit is vooralsnog niet aan de orde. Het voorstel betreft een principe besluit om uitvoering te geven 
aan het scenario “Duurzaam exploitatiemodel Ontwikkelstrategie”. Het komende jaar is juist 
bedoeld (vooruitlopend op het definitief voorstel) om de gesprekken met de ondernemers te 
voeren onder andere over hun zorgen rondom de inkomsten verlies nav het eventueel invoeren 
van verplichte ticket. Hiervoor is een open en transparant gesprek nodig. In het duurzaam 



exploitatiemodel is/wordt rekening gehouden met een bewoners- en ondernemersfonds. In het 
convenant met de bewoners zijn hierover afspraken gemaakt. Het ondernemersfonds is nog niet 
ingevuld in afwachting van de vervolggesprekken met de ondernemers. Op 6 mei hebben de 
ondernemers aangegeven open te staan voor een gesprek met de gemeente op basis van hun 
“alternatief voorstel”, waarin ze onder andere een globale inschatting hebben gemaakt van 
eventuele inkomsten verlies vanaf het moment dat betaalde ticket systeem wordt ingevuld. Deze 
berekening hebben wij snel beoordeeld en constateren dat deze globaal is berekend voor een 
aantal soorten ondernemers op basis van een aantal aannamen en inschattingen. Wij zijn blij dat 
de ondernemers opening bieden voor gesprek.  
Binnen de kaders van het raadsbesluit zal het gesprek met ondernemers hervat worden en is er 
ruimte om hun plannen daarin mee te nemen. Voor de gemeente zal steeds beoordeeld worden 
in hoeverre plannen bijdragen aan alle doelstellingen van de Ontwikkelstrategie. 
 

10 Wat is de verwachte planschade 
n.a.v. het (gedeeltelijk) onttrekken 
van de openbaarheid van de 
Zaanse Schans (graag opsplitsen 
in een openbaar en niet-openbaar 
antwoord)? 

Zie het antwoord op vraag 9 hierboven. 

11 Om welke reden(en) is mevrouw 
(Loek) Schueler aangenomen bij 
de Gemeente Zaanstad, wat zijn 
haar exacte werkzaamheden en in 
hoeverre heeft zij reeds 
samengewerkt met de bewoners 
en ondernemers op de Zaanse 
Schans? 
 

Mevrouw Schueler is ingehuurd wegens haar aantoonbare expertise op programmamanagement 
en wegens onvoldoende beschikbaarheden en specifieke expertise binnen de ambtelijke 
organisatie. Ze heeft intensief samengewerkt met de bewoners. Binnen hetzelfde team en in 
samenhang tot elkaar hebben onze medewerkers in dienst intensief contact gehad met de 
ondernemers. Hiervoor is gekozen wegens een te grote span of control en wegens de reeds 
bestaande contacten met de ondernemers en om de continuïteit op dit deeldossier te borgen.   
   

12 Wij kunnen ons niet voorstellen dat 
een (gedeeltelijke) switch van 
vrijwilligers naar betaalde krachten, 
de grondslag blijkt te zijn voor de 
introductie van een verplicht 
totaalticket voor de gehele Zaanse 
Schans. 
 
Is de reden voor het invoeren van 
een verplicht totaalticket dat 

Uw stelling dat de afname van vrijwilligers de grondslag is voor het introduceren van het 
verplichte ticketsysteem is onjuist. Zoals in het raadsvoorstel is beschreven vragen de volgende 
hoofdissues om een structurele oplossing: 
-regulering van toerisme is noodzaak om in toekomst invloed uit te kunnen oefenen op drukte en 
spreiding 
-Veiligheid van het gebied staat onder druk om er moeten dusdanige grote aanpassingen worden 
gedaan om het voor toekomst veilig te maken 
- inkomsten voor erfgoedpartijen voor onderhoud. 
 
Het is de verantwoordelijkheid van stichting de Zaansche Molen om de inzet van vrijwillige en 
betaalde medewerkers en haar bedrijfsvoering met de vereniging te bespreken en vast te stellen. 



Vereniging de Zaansche Molen is 
overgestapt op  
een nieuwe bedrijfsvoering waarbij 
er meer focus wordt gelegd op 
betaalde krachten in plaats van 
vrijwilligers? Zo ja, in welke mate 
wordt deze redenatie betrokken in 
het bepalen van de noodzaak tot 
het invoeren van een verplicht 
totaalticket 

De Zaansche Molen heeft aangegeven dat de kosten van onderhoud (zoals uurloon voor 
schilders en materialen ) en bedrijfsvoering (zoals ict, verzekering voor brandveiligheid, 
vergunning verlening voor restauraties) afgelopen jaren dusdanig zijn gestegen (met 30%) dat dit 
de reden is om een toekomst bestendig verdienmodel te willen invoeren. 

13 Arcadis is weliswaar gevraagd om 
naar deze analyse te kijken, maar 
zij hebben hiervoor niet naar de 
cijfers en inhoud gekeken, zoals 
gesteld in hun document (“Het 
betreft niet een hernieuwde 
analyse of herinterpretatie van de 
data, maar een onafhankelijke 
review van de gepresenteerde 
resultaten en conclusies uit de 
pilot”). 
 
De conclusie dat het gebied uit de 
openbaarheid moet worden 
onttrokken en verplichte ticketing 
moet worden ingevoerd, is dus 
gestoeld op uitspraken en 
conclusies van de “erfgoedpartijen” 
zelf. 
 
Waarom is de analyse van de pilot 
opgesteld door de “erfgoedpartijen” 
zelf, of in ieder geval door iemand 
die direct betrokken is geweest bij 
het opstellen van, uitvoering geven 
aan en uiteindelijk analyseren van 
de pilot? 

De erfgoedpartijen hebben verschillende onderzoeken laten doen en daar een oplegger bij 
geschreven. Deze informatie heeft het college ontvangen en gebruikt bij het schrijven van het 
raadsvoorstel. 

14 Waarom is ervoor gekozen om de 
analyse uit te laten voeren door 

Deze keuze lag bij de erfgoedpartijen en niet bij de gemeente.    



een partij die hier direct bij 
betrokken is geweest? 

15 Op welke wijze kan onderbouwd 
worden dat er sprake is van een 
onafhankelijke analyse en/of 
conclusies ten aanzien van de 
pilot? 

Zie de beantwoording van vragen 13 en 14. Het college heeft kennisgenomen van de review 
opgesteld door Arcadis (een onafhankelijk advies- en ingenieursbureau). 
   

16 Hoe kan de raad op deze basis 
een weloverwogen beslissing 
nemen, naar aanleiding van een 
afhankelijk onderzoek en daaraan 
verbonden conclusies? 

Uw vraag suggereert dat het raadsvoorstel alleen gebaseerd is op de evaluatie van de pilot. Dit is 
niet het geval het raadsvoorstel is voornamelijk gebaseerd op de uitgangspunten van de 
Ontwikkelstrategie die met een positieve zienswijze van de raad is vastgesteld door het college 
en daarnaast op alle voorliggende onderzoeken, verkenningen, toekomstvisies, beraadslagingen 
met de gemeenteraad, plannen van aanpak en mondelinge input uit gesprekken met 
belanghebbenden die het college ter beschikking heeft gekregen.   
 

17 Graag ontvangen wij de eerste 
conceptversie van de resultaten. 

Het traject is begeleid en uitgevoerd door de erfgoedpartijen. Het college heeft de finale versie 
ontvangen. Deze stukken zijn 1 op 1 gedeeld met de raad. Document Zaanstad - 
Raadsinformatiebrief Evaluatie pilot Druktebeheersing & Entreegelden - iBabs Publieksportaal 
Eerdere versies worden gezien als interne stukken van de erfgoedpartijen. 
 

18 Wij hebben begrepen dat de 
verdeelsleutel op grond van de 
inhoud wordt gemaakt en niet aan 
de hand van bezoekersaantallen. 
 
Wat wordt exact bedoeld met deze 
“op grond van de inhoud” en hoe 
zal zich dit vertalen naar de 
dagelijkse realiteit? 

De exploitatielasten en voorlopige investeringsagenda  zijn in het exploitatiemodel onderverdeeld 
naar de vier hoofduitgangspunten van de Ontwikkelstrategie: 
• Er is balans op de ZS tussen wonen, werken en bezoeken 
• De ZS is een veilige buurt in Zaanstad 
• De ZS is een kwalitatief aantrekkelijk en goed verzorgd gebied 
• De ZS is authentiek 
 
Het model is gebaseerd op de bestaande exploitaties en de kapitaallasten van toekomstige 
investeringen in erfgoed, programmering en veiligheid, de toekomstige kosten van de gemeente 
inclusief de investeringen in het mobiliteitsplan en er is financiële ruimte gecreëerd om de 
leefbaarheid voor de inwoners te vergroten en ondernemerschap op de schans te stimuleren. De 
verdeling zoals deze nu is opgenomen, is een vertrekpunt. Eén en ander zal ook afhangen van de 
vervolggesprekken met de ondernemers en nadere uitwerking en concretisering van het 
meerjarig investeringsplan voor het gebied. Deze nadere concretisering wordt door de 
programmadirecteur dit en volgend jaar opgepakt. 
 

19 Wij ontvangen graag alle 
onderliggende onderzoeken van de 
opgestelde documenten. Hiervoor 
ontvangen wij graag alle 

Zie ook het antwoord op vraag 17. Bij de raadsinformatiebrief inzake de pilot heeft de raad alle 
rapporten die op dat moment beschikbaar waren ontvangen. Daarna zijn nog de zienswijzen van 
de ondernemersverenigingen en de historische commissie ontvangen. In overleg met de 
opstellers van deze zienswijzen wordt overlegd of deze aan de raad kunnen worden verstrekt. 

https://zaanstad.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Document/632dd7f9-8de1-4ed5-9db7-e5890fbc89f1?documentId=d59a02d3-8c48-43ad-8b88-8257d9db559c
https://zaanstad.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Document/632dd7f9-8de1-4ed5-9db7-e5890fbc89f1?documentId=d59a02d3-8c48-43ad-8b88-8257d9db559c


onderzoeken die zijn uitgevoerd 
n.a.v. de pilot ticket Zaanse 
Schans, het opstellen van het 
raadsbesluit van 16 april 2025 en 
de door de gemeente en 
erfgoedpartijen ingehuurde 
consulten en onderzoekers en de 
daaruit voortvloeiende 
onderzoeken die zijn gebruikt 

 
 

20 Verschillende partijen op en 
rondom de Zaanse Schans zullen 
waarschijnlijk voornemens zijn om 
het voorgenomen besluit juridisch 
aan te vechten. 
 
Wat is de juridische analyse als het 
gaat om een te verwachte, 
jarenlange juridische strijd met 
verschillende  
partijen? Kunt u deze analyse aan 
ons toesturen (antwoord graag 
splitsen in een openbaar -en niet-
openbaar  
antwoord)? 

Er is hierop nog geen juridische analyse uitgevoerd. 
 
De raad bereidt een onttrekkingsbesluit voor op grond van de uniforme openbare 
voorbereidingsprocedure van afdeling 3.4 Awb. Dat wil zeggen dat eerst een ontwerpbesluit ter 
inzage wordt gelegd, waartegen zienswijzen kunnen worden ingediend. Ook moet de raad het 
definitieve besluit mededelen aan Gedeputeerde Staten (artikel 9 lid 2 Wegenwet). Tegen het 
definitieve onttrekkingsbesluit staat beroep open en tegen de uitspraak van de rechtbank kan 
hoger beroep bij de Afdeling bestuursrechtspraak van de Raad van State hoger beroep worden 
ingesteld. Als er beroep en hoger beroep wordt ingesteld, betekent dit dat het besluit nog niet 
onherroepelijk is. De looptijd van het beroep en hoger beroep kan drie jaar of meer bedragen. 
 

21 Welke mogelijkheden zijn er in 
kaart gebracht om te voorkomen 
dat er sprake zal zijn van een 
jarenlange  
juridische strijd? Graag ontvangen 
wij hiervan een overzicht. 

Deze mogelijkheden zijn niet in kaart gebracht. Daarom bestaat er ook geen overzicht daarvan. 

22 Welke mogelijkheden om te 
voorkomen dat er sprake zal zijn 
van een jarenlange juridische strijd, 
zijn er afgevallen en om welke 
redenen? Graag ontvangen wij 
hiervan een overzicht 

Zie hierboven. Wel wordt ingezet op instemming van de stakeholders op de Zaanse Schans om 
juridische strijd zoveel mogelijk te voorkomen. Met de bewoners en erfgoedpartijen hebben de 
besprekingen inmiddels geleid tot (samenwerkings)overeenkomsten. Met de ondernemers is nog 
geen overeenstemming bereikt. Komend jaar biedt de ruimte en tijd om dit nog verder uit te 
werken in overleg en samenwerking met alle stakeholders op de Zaanse Schans. 
 

23 Zijn er alternatieven onderzocht 
voor het toekomstbeeld van de 
Zaanse Schans in financieel 

Het vertrekpunt in het voorgenomen besluit voor het toekomstbeeld van de Zaanse Schans in 
financieel opzicht is de vastgestelde Ontwikkelstrategie voor de Zaanse Schans. Zowel in het 
advies van Remkes als in de Ontwikkelstrategie wordt gesproken over een (duurzaam) 



opzicht (los van de pilot), dan het 
voorgenomen besluit? Zo nee, 
waarom niet? 

exploitatiemodel. Dit voorstel baseert zich hierop. Als gevolg van de ticketverkoop en het 
duurzaam exploitatiemodel komt er geld beschikbaar dat kan worden geïnvesteerd in de 
ontwikkeling van het erfgoed, leefbaarheid, infrastructuur, veiligheid, het beheer, behoud en 
uitbreiding van de collecties en de gezamenlijke programmeringen op de Zaanse Schans.   
 
Een alternatief in financieel opzicht dat door dit college van de gemeente Zaanstad is uitgesloten 
betreft het verhogen van de lokale belastingen aan de Zaanse inwoners ten behoeve van een 
toekomstbestendige Zaanse Schans.  
 

24 Moeten alternatieven voor het 
toekomstbeeld van de Zaanse 
Schans, in financieel opzicht, niet 
eerst worden onderzocht voordat 
men besluit over te gaan op een 
rigoureuze stap zoals het 
onttrekken uit de openbaarheid? 

Op 6 mei hebben de ondernemers aangegeven open te staan voor een gesprek met de 
gemeente op basis van hun “alternatief voorstel”, waarin ze onder andere een globale inschatting 
hebben gemaakt van eventuele inkomsten verlies vanaf het moment dat een ticketsysteem wordt 
ingevuld. Deze berekening hebben wij snel beoordeeld en constateren dat deze globaal is 
berekend voor een aantal soorten ondernemers op basis van een aantal aannamen en 
inschattingen. Komend jaar wordt het duurzaam exploitatiemodel en de overige maatregelen 
nader uitgewerkt.  
 
Wij zijn blij dat de ondernemers opening bieden voor gesprek. Binnen de kaders van het 
raadsbesluit zal het gesprek met ondernemers hervat worden en is er ruimte om hun plannen 
daarin mee te nemen. Voor de gemeente zal steeds beoordeeld worden in hoeverre plannen 
bijdragen aan alle doelstellingen van de Ontwikkelstrategie. 
 

25 In eerdere Strabo rapporten is 
aangetoond dat de interesse in het 
Zaans Museum verwaarloosbaar 
is. 
 
In hoeverre moet dan een 
verplichte kaart geïntroduceerd 
worden om bezoekers het Zaans 
Museum binnen te  
krijgen (terwijl zij enkel de molens 
of het gebied in willen)? 

De ticketverkoop is nodig om bezoekers mee te laten betalen aan het in stand houden van het 
erfgoed op de Zaanse Schans. De ticketverkoop niet bedoeld om extra bezoekers naar een 
individuele faciliteit zoals het Zaans Museum te trekken. Met het ticket is de gehele Zaanse 
Schans toegankelijk. Dit zijn zowel de binnenlocaties (molens, ondernemingen, musea) als het 
wandelgebied in het dorp. Onderzoek heeft uitgewezen dat bezoekers voor de Zaanse Schans 
als geheel komen (zie Strabo onderzoek 2023 en 2024 Document Zaanstad - Bijlage 2 - Strabo 
Zaanse Schans - Bezoekersonderzoek pilotfase entreegelden druktebeheersing 2024 - iBabs 
Publieksportaal). Het Zaans Museum biedt net zoals de andere musea een verdieping op wat er 
te zien is op de Zaanse Schans. Bezoekers die geïnteresseerd zijn in de verdieping die een 
faciliteit biedt kan deze met het ticket bezoeken. Door middel van een gezamenlijke propositie/ 
communicatiestrategie krijgen bezoekers zowel vooraf als ter plekke informatie over de drukte (bij 
de binnenlocaties) en tips voor verdieping van hun bezoek.  
 

26 Creëert de gemeente met de 
introductie van de verplichte kaart, 
niet een situatie van gedwongen 
koppelverkoop? Dit wordt eigenlijk 

Gedwongen koppelverkoop en de uitwerking van de pilot zijn twee verschillende grootheden. De 
vraag suggereert dat centrale ticketverkoop synoniem is aan gedwongen koppelverkoop. Wij zien 
dit anders. Door het centrale ticket verkrijgt de bezoeker de toegang tot een beschermd 
dorpsgezicht en heeft de keuze om zonder extra kosten de museale functies waaronder ook de 
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ook beaamd door de resultaten van 
de pilot zelf, die stelt dat “Losse 
kaartverkoop van molens 
ondermijnt centrale ticketing voor 
het geheel van het erfgoed en 
museale functies”. 

molens te bezoeken. De inkomsten van de centrale tickets worden door middel van het 
Duurzaam Exploitatiemodel gebruikt om het erfgoed, het terrein, de museale functies kwalitatief 
voor de toekomst te behouden en uit te breiden (aankoop Vermaning) en de veiligheid op en rond 
de Zaanse Schans te verbeteren. 
  

27 Stichting de Zaanse Schans biedt 
zelf geen locaties aan die men kan 
bezoeken, maar beheerd de 
verhuur van de panden/huizen en 
de toiletten/parkeerplaats. 
 
Is reeds bekend welk percentage 
van de inkomsten of welk deel naar 
Stichting de Zaanse Schans gaat? 
Zo ja, welk percentage of bedrag is 
dat? Zo nee, hoe ziet de financiële 
berekening er op dit punt dan uit? 

Naar aanleiding van uw vraag is met de erfgoedpartijen is afgesproken dat de business case 
gedeeld wordt met de raad. De businesscase met bijlagen ontvangt u bij deze beantwoording. In 
de businesscase is zichtbaar welk deel van de collectieve inkomsten gebruikt wordt om bij te 
dragen aan de exploitaties van de afzonderlijke erfgoedpartners 

28 Waarom krijgt Stichting de Zaanse 
Schans ook een deel van de 
inkomsten, ondanks dat zij geen 
locaties die men kan bezoeken, 
aanbiedt? 

De grond en de panden op de Zaanse Schans zijn zo goed als volledig in eigendom van stichting 
De Zaanse Schans. De stichting is daarmee verantwoordelijk voor het beheer en dus het 
onderhoud van het terrein (zoals voorkomen dat de bruggetjes instorten en afval wordt opgehaald 
door medewerkers van Werkom met bolderkarretjes passend bij de uitstraling) en de panden. 
Daarvoor moeten zij een bijdrage krijgen uit de inkomsten. 
 

29 Er wordt heel erg gestuurd op 
langer bezoek op de Zaanse 
Schans. Indien iedereen een 
langere tijd op de Zaanse Schans 
verblijft, zullen er op ieder moment 
van de dag meer bezoekers 
aanwezig zijn, dan wanneer er ook 
bezoekers tussen zitten die de 
Zaanse Schans korter aandoen. 
 
Leidt dit niet juist tot een hogere 
druktebeleving? 

Door te werken met tijdsloten kan het bezoek aan de Zaanse Schans beter worden gereguleerd 
op de drukke momenten. Tijdsloten kunnen worden ingesteld voor zowel de toegang tot het 
gebied zelf als tot de individuele faciliteiten. Ook door het opstellen van een ruimtelijk plan 
ontstaat een beeld over hoe de toeristen over het gebied verspreid kunnen worden.   

30 Er worden wel conclusies 
getrokken over de 
verkeersproblematiek aan de hand 

Dit raadsvoorstel is niet alleen gebaseerd op de conclusies van de pilot. Reeds eerder is een 
participatietraject over het mobiliteitsplan in gang gezet. In mobiliteitsplan Zaanse Schans en 
omgeving (bijlage 9 bij het raadsvoorstel) worden alle onderdelen van de verkeersproblematiek 



van de pilot, maar er zijn, naar wij 
weten, geen situaties getest die 
hier invloed op uit moesten 
oefenen (met uitzondering van de 
bebording, maar die gingen meer 
over de looproutes). 
 
Waarom zijn er tijdens de pilot 
geen mogelijke oplossingen 
onderzocht voor de 
verkeersproblematiek? 

op een rij gezet en in maatregelen voorgesteld. In een separaat beslispunt besluit de raad over dit 
mobiliteitsplan.  

  

 Politieke partij PvdA 

1 Wat zijn de aantallen bezoekers 
over de afgelopen 10 jaar? Wat is 
hiervan het aantal Nederlanders? 

2015 - 1,9 miljoen 
2016 - 1,85 miljoen 
2017 - 2,2 miljoen 
2018 - 2,3 miljoen 
2019 - 2,5 miljoen 
2020 - 350.000 (coronajaar) 
2021 - 600.000 
2022 - 1,6 miljoen 
2023 - 2,3 miljoen 
2024 - 2,6 miljoen 
 
Het aantal Nederlandse bezoekers is gemiddeld  tussen de 10 tot 15%.  
 

2 Wat zijn de 
eigendomsverhoudingen van de 
panden en de grond op de Zaanse 
Schans? 

Veruit het grootste deel van de grond en de panden op de Zaanse Schans is eigendom van 
stichting de Zaanse Schans. De stichting heeft bewoners en winkeliers huurovereenkomsten c.q. 
erfpachtafspraken.  Daarnaast heeft ook stichting de Zaanse molen enkele panden en molens in 
eigendom. Er zijn ook nog enkele molens c.q. panden in particulier eigendom. 
 

3 Hebben de ondernemers de 
afgelopen 5 jaar bijgedragen aan 
de instandhouding van het erfgoed 
van de Zaanse Schans en de 
omgeving en zo ja op welke wijze 
hebben zij een bijdrage geleverd? 
Wat is de hoogte van de bijdragen 
geweest? En dan wordt niet 

Ondernemers dragen niet bij aan de instandhouding van het erfgoed van de Zaanse Schans en 
de omgeving en hebben dat de afgelopen 5 jaar ook niet gedaan. Alleen de exploitanten van 
restaurant De Hoop op d'Swarte Walvis dragen als onderdeel van hun huurovereenkomst met 
Nedstede een ondernemersbijdrage af aan de Stichting (contractuele verplichting). Dit behelsde 
in 2024 een bedrag van €8.911,96. Dit is een bedrag dat jaarlijks wordt geïndexeerd. 



bedoeld het eigen pand waarin de 
ondernemers gevestigd zijn 

4 Hebben de ondernemers inmiddels 
een eigen, alternatief, plan 
ingediend? 

De ondernemers hebben op dinsdag 6 mei 2025 hun plan ingediend. Vooralsnog wordt de raad 
gevraagd een pricipebesluit te nemen om uitvoering te geven aan het scenario “Duurzaam 
exploitatiemodel Ontwikkelstrategie”. Het onttrekken aan de openbaarheid van de wegen en 
paden van de Zaanse Schans aan de openbaarheid is daar een onderdeel van. Voor de start van 
het toeristenseizoen 2026 wordt een definitief plan van het duurzaam exploitatiemodel inclusief 
voorstellen voor de inrichting van de governance, ruimtelijk plan, ticketverkoop en 
onttrekkingsbesluit voor besluitvorming aan de raad voorgelegd. Dat geeft ons voldoende tijd om 
de plannen van de ondernemers te bestuderen, te bespreken en de inhoud te betrekken bij het 
opstellen van het definitief raadsbesluit. 
 

5 Heb ik goed begrepen dat het 
terrein voor en na de 
openingstijden van de musea, 
molens en winkels openbaar blijft. 

Ja, dat klopt. 

6 De verfmolen De Kat heeft een 
entree prijs van 7,50 euro. Welk 
deel van het entreebedrag is voor 
de huurder van de verfmolen en 
welk deel is voor de verhuurder. 

Dit is een vraag aan Vereniging de Zaansche molen. Zij hebben aangegeven dat er naast het 
losse ticket meer dan 20 soorten kaarten beschikbaar zijn op de Zaanse Schans. Gemiddeld is de 
verdeelsleutel hiervan dat 1/3 van de netto inkomsten voor V.O.F. De Kat zijn. Daarnaast heeft 
V.O.F. de Kat 100% van de inkomsten van verkoop van verfstoffen, inkomsten uit hun 
souvenirwinkel en het geven van workshops. De vereniging is geheel financieel verantwoordelijk 
voor het volledige onderhoud van de molen en alle backoffice kosten van de ticketverkoop. 
 

7 Is het juist dat de verfmolen 
jaarlijks 200.000 bezoekers kent. 
Als dit niet juist is, hoeveel zijn het 
er dan? 

Ook deze vraag is eigenlijk een vraag aan vereniging de Zaansche Molen. Hun reactie is dat 
molen De Kat ruim 200.000 bezoekers van de in totaal 519.000 bezoekers aan de molens in 
2024. In de huidige situatie kan iedere molen los een kaartje verkopen (naast andere soorten 
combi-tickets). Daarbij ligt molen De Kat als eerste molen vooraan op het molenlint op de 
Kalverringdijk. Door het lossen kaartensysteem en de ligging heeft De Kat in het huidige model 
een hoog aantal bezoekers. 

   

 Politieke partij PVV 

1 Op welke gronden kan een 
openbaar stuk grond onttrokken 
worden uit te openbaarheid? 
Vooral omdat het bij sommige 
panden gaat om eigendom. 

Het betreft het onttrekken van een weg aan de openbaarheid op basis van artikel 9 van de 
Wegenwet, niet van de Zaanse Schans en de gronden waarop deze panden staan.  
Na onttrekking kunnen de eigenaren van de grond en de panden gelegen aan de aan de 
openbaarheid onttrokken wegen en paden gezamenlijk besluit om het gehele gebied af te sluiten. 

2 Sommige huizen en bedrijven die 
op dit terrein zijn in particulier 

Zie ook het antwoord op vraag 1. Na gezamenlijk besluit het terrein af te sluiten kunnen de 
eigenaren gezamenlijk besluiten om om entree te heffen. 



eigendom. Is het juridisch mogelijk 
om hiervoor toegang te innen? 

3 Kunnen bovenstaande 2 vragen 

zonder toestemming van de 

eigenaren? 

 

Zie het antwoord op vraag 1 en 2. 

4 Op welke manier gaat er toegang 
geheven worden? Een hek om de 
Zaanse Schans? Hoe gaat de 
kaartcontrole? 

De insteek van het plan is dat er geen hek komt. Er wordt een ruimtelijk plan gemaakt onder 
andere over regulering van de bezoekersstromen naar locaties, het inrichten van de 
entreegebieden (2 tot 3) en het waarborgen van het openbaar karakter van het gebied op en rond 
de Zaanse Schans (open zichtlijnen en verbinding met het omliggende polderlandschap). De 
wijze waarop kaartcontrole gaat, hangt samen met dit ruimtelijk plan dat komend jaar vorm moet 
krijgen. 
 

5 Wat gaat dit kosten?  

Blijkens gegevens blijft er maar 

10,50 over (van  de 

17,50).  Waarom zo veel mogelijk 

vragen zonder financiële 

onderbouwing i.p.v. de kosten 

ramen en de prijs hierop baseren 

(kostendekkend). 

 

Met deze ticketprijs kunnen we alle exploitaties, investeringen en kapitaallasten met een 
veiligheidsmarge voor onvoorziene risico’s, dekken.  
 
 

6 gemiddelde overhead kosten 
bedragen 10 tot 25% en niet ca. 
40%, waarom is dit dan toch zo 
hoog geschat 

Het klopt dat in de branche een commissiepercentage rond de 25% bedraagt. De 25% is een 
gemiddelde. In het duurzaam exploitatiemodel Zaanse Schans is het percentage veiligheidshalve 
hoger gesteld door erfgoedpartners omdat in theorie een behoorlijk groep bezoekers niet hoeven 
te betalen (o.a. inwoners Zaanstreek, leden molenvereniging. Op basis van voortschrijdende 
inzichten zal blijken of het percentage kan worden bijgesteld. 
 

7 Hoe is de prijs opgebouwd en wat 
gaat hiervan betaald worden 

Door Motivaction is onderzoek gedaan naar de optimale prijs voor de Zaanse Schans (zie bijlage 
6 Prijsonderzoek all-in kaart Zaanse Schans Motivaction bij het raadsvoorstel). Erfgoedpartijen 
hebben deze prijs gebenchmarkt met andere populaire dag attracties en erfgoedbestemmingen. 
 
Met de opbrengsten door middel van ticketverkoop worden de kosten van de huidige exploitaties 
van de vier erfgoedpartijen gedekt. Aanvullend zijn er nog andere onderdelen toegevoegd voor de 
overige stakeholders op de Zaanse Schans: een bewonersfonds, een ondernemersfonds, 
gemeentelijke kosten/kosten mobiliteitsplan en kapitaallasten. 



 

8 Er zijn volgens ons de volgende 

partijen: 

 
a. de bewoners 

b. de ondernemers 

c. de culturele 

erfgoed 

ondernemers ( 

molens bijv) 

d. de 2 museums 

e. de gemeente 

f. de stichting 

waaronder diverse 

partijen nu vallen 

en de nieuwe op te 

zetten stichting 

 

Klopt dit overzicht ? 
 

 

Wij hebben na een brede stakeholders analyse een andere ordening. De stakeholders zijn vier 
erfgoedpartijen (De Zaanse Schans, Zaans Museum, Museum De Zaanse Tijd, Windmolen 
Compagnie), bewoners georganiseerd via Schans Bewoners Belang en particuliere 
bewoners/huurders, ondernemers (georganiseerd via OVZS en OV1509), de gemeente. 

9 zo ja, hoe wordt de opbrengst 
verdeeld, welke sleutel wordt 
hiervoor gebruikt onder deze 
partijen? 

De opbrengsten worden op dit moment verdeeld op basis van de bestaande exploitaties en de 
kapitaallasten van toekomstige investeringen in erfgoed, programmering en veiligheid, de 
toekomstige kosten van de gemeente inclusief de investeringen in het mobiliteitsplan en er is 
financiële ruimte gecreëerd om de leefbaarheid voor de inwoners te vergroten en 
ondernemerschap op de schans te stimuleren.  
 
De exploitatielasten en voorlopige investeringsagenda  zijn in het exploitatiemodel onderverdeeld 
naar de vier hoofduitgangspunten van de Ontwikkelstrategie: 
• Er is balans op de ZS tussen wonen, werken en bezoeken 
• De ZS is een veilige buurt in Zaanstad 
• De ZS is een kwalitatief aantrekkelijk en goed verzorgd gebied 
• De ZS is authentiek 
 
De verdeling zoals deze nu is opgenomen, is een vertrekpunt. Eén en ander zal ook afhangen 
van de vervolggesprekken met de ondernemers en nadere uitwerking en concretisering van het 



meerjarig investeringsplan voor het gebied. Deze nadere concretisering wordt door de 
programmadirecteur dit en volgend jaar opgepakt. 
 

10 Is er gekeken waar de meeste 
bezoekers naartoe gaan? Gaat hier 
dan het meeste entree geld heen ? 
( 93.000 musea vs. 500.000 
Zaanse Schans) 

Bij de verdeling van de gelden wordt er niet gekeken waar de meeste bezoekers naar toe gaan. 
Bij vraag 9 wordt toegelicht hoe de verdeling op dit moment plaatsvindt. 

11 wat is de onderbouwing van de 
hoeveelheid  extra lagen in de 
nieuw op te zetten organisatie ( 
overhead ) die betaald moeten 
worden, waardoor de overhead 
kosten aanzienlijk stijgen 

In het duurzaam exploitatiemodel is er nog geen gedetailleerde uitwerking opgenomen over de 
nieuwe inrichting van de organisatie(s). Wel wordt er gelet op de verwachte investeringsagenda 
en het beheren van het duurzame exploitatiemodel rekening gehouden met de groei van de 
personele bezetting en overige organisatiekosten. Deze groei ontwikkelt zich met de groei van de 
inkomsten. Bij tegenvallende groei zal de personele bezetting ook niet toenemen. Deze nadere 
concretisering wordt door de programmadirecteur dit en volgend jaar opgepakt. 
 

12 Van de huidige bezoekers wil 
ongeveer 65 procent naar de 
molens .Dit gaat om 2 molens? 
Indien er toegang wordt geheven, 
zal iedere toerist deze molens 
willen bezoeken, het gevolg: grote 
wachtrijen. Welke oplossing is 
hiervoor bedacht? 

Op dit moment is er geen zicht op hoe bezoekers zich over de Zaanse Schans bewegen, en de 
toestroom per dag en per uur. Er staan regelmatig lange rijen voor de toiletgroepen en in het 
entreegebied van het Zaans Museum is het vol. Op drukke momenten staat er voor de Kat, het 
Jonge Schaap, de Klompenmakerij een lange rij.  
Op dit moment is er geen zicht op hoe bezoekers zich over de Zaanse Schans bewegen, en de 
toestroom per dag en per uur. Er staan regelmatig lange rijen voor de toiletgroepen en in het 
entreegebied van het Zaans Museum is het vol. Op drukke momenten staat er voor de Kat, het 
Jonge Schaap, de Klompenmakerij een lange rij.  
Op dit moment is het zo dat elke molen zijn eigen kaartjes verkoopt. Sommige molens liggen 
meer vooraan op de dijk, andere molens liggen verder weg en zijn minder makkelijk te bereiken 
en trekken zo minder bezoekers. Op drukke dagen komt het wel voor dat een individuele 
molenaar het touwtje voor de ingang dicht gooit en daarmee tijdelijk de bezoekers weert in de 
hoop dat deze doorlopen naar de andere molens verder op de dijk. Het is duidelijk dat in de 
huidige situatie de toestroom van bezoekers niet te reguleren is. 
 
Bij verplichte kaartverkoop voor de Zaanse Schans kan aan de voorkant veel meer gestuurd 
worden op aantallen toeristen (verkochte tickets). Het wordt het mogelijk om de bezoekers meer 
te spreiden, zowel in tijd door bezoekers gedoseerd met tijdsloten toegang te geven tot de 
Zaanse Schans als fysiek door looproutes, digitale bebording, etc. Net als nu is het gehele dorp 
dan toegankelijk. Dit zijn zowel binnenlocaties (molens, ondernemingen, musea) als het 
wandelgebied in het dorp. Bezoekers van de Zaanse Schans komen voor het geheel (zie Strabo 
onderzoek 2023 en 2024 Document Zaanstad - Bijlage 2 - Strabo Zaanse Schans - 
Bezoekersonderzoek pilotfase entreegelden druktebeheersing 2024 - iBabs Publieksportaal). De 
bezoekers zullen efficiënter dan nu het geval is over het gebied worden geleid/verspreid, langs 
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alle bezienswaardigheden en ondernemingen op de Zaanse Schans. Hierdoor zullen de 
bezoekers ook gelijkwaardiger langs alle voor bezoekers toegankelijke molens op de Schans 
geleid worden. Mocht zich alsnog de situatie voordoen dat meer toeristen een molen tijdens een 
piekmomenten willen bezoeken, dan dat het vanuit veiligheid toegestaan is, dan is ook mogelijk 
om bij de molens zelf deze bezoekersstroom te reguleren. Net zoals nu ook het geval is op het 
piekmoment dat meer toeristen tegelijkertijd de molen in willen dan vanuit veiligheidsoogpunt is 
toegestaan.  
 
Na invoering van ticketverkoop is de wens om  te werken met een gezamenlijke propositie/ 
communicatiestrategie waarbij bezoekers zowel vooraf als ter plekke worden geïnformeerd over 
de drukte en tips voor hun bezoek. Zo is het bijvoorbeeld ook mogelijk om bezoekers beter te 
informeren dat er mensen wonen op de Zaanse Schans (dus liever niet in tuinen lopen en 
aankloppen of naar binnenlopen).  
 
Daarnaast moet getest worden hoe om te gaan met de bezoekers die een binnenlocatie wensen 
te bezoeken. Denk bijvoorbeeld aan het reserveren van een tijdslot voor groepen voor een 
specifieke molen. 
  

13 In het Noord-Hollands Dagblad 
heeft mw… gezegd dat wat betreft 
molen De Kat, zakelijke belangen 
boven emotionele belangen gaan 
en we niet bang hoeven te zijn dat 
de molen De Kat niet meer draait 
want er komt gewoon een nieuwe 
uitbater in. 
Is dit de manier waarop wij met 
onze bewoners /ondernemers 
omgaan? Wat vindt het college van 
deze uitspraak 

Dit is een politiek vraag  

14 Na 44 jaar moeten de Kempenaars 
die de verfmolen runnen weg. Is 
het de verwachting dat meer 
ondernemers zullen (moeten) 
vertrekken 

Het is de verantwoordelijkheid van de Stichting Zaansche Molen om zorg te dragen voor het 
beheer en de exploitatie van de molens. Daarnaast is het ook hun taak om de kennis, expertise 
van het ambacht van molenaars (Unesco) onder de vrijwilligers en betaalde krachten op peil te 
houden. 
 
De vereniging De Zaansche Molen wil duidelijk maken: we sturen geen molenaars weg. Er zijn 
meerdere gesprekken geweest waarin zij samen naar oplossingen hebben gezocht. Op dit 
moment zijn deze gesprekken nog gaande. Het betreft 1 onderneming, V.O.F De Kat, waarvan de 
1 van de 2 hoofdmolenaars geruime tijd met pensioen is. 



 
 

15 Gaat er met het vertrek van 
ondernemers, zoals die van molen 
De Kat, waardevolle kennis over de 
molens en de ambacht(en) 
verloren 

De vereniging De Zaansche Molen heeft zeer veel kennis binnen haar eigen gelederen, die in de 
andere 12 molens en het museum ook worden benut: Een zeer grote groep betrokken mensen 
zijn als medewerker of vrijwilligers verbonden aan de vereniging (in totaal ongeveer 300 mensen). 
Zij hebben kennis en kunde van het molenaars vak, het ambacht, de techniek en de 
geschiedenis. Dat heeft de vereniging in de afgelopen 100 jaar opgebouwd met het maalvaardig 
houden van de 13 molens. Daarvoor is er enorm veel expertisen en kennis aanwezig. Iedere 
molen heeft een eigen hoofdmolenaar en een grote maalploeg. Binnen deze grote groep mensen 
is kennis en kunde aanwezig is. Mocht de ondernemer van De Kat niet verbonden willen blijven 
aan de vereniging, dan zal er vanuit deze groep mensen de kennis en kunde overgenomen 
worden. 
 
Daarbij is de kennis over de molens en de ambacht(en) ook vastgelegd in de collectie van het 
molenmuseum, de beeldbank, het archief en depot. Hiermee borgt de vereniging (al sinds 
decennia) de kennis en kunde van het ambacht en materieel en immaterieel erfgoed. 
 

16 Het parkeergeld zou ook een 
goede inkomstenbron kunnen zijn 
voor de Zaanse Schans, van wie is 
het parkeerterrein, voor wie zijn de 
parkeergelden en komen deze 
geheel of gedeeltelijk ook ten 
goede aan de Zaanse Schans?  
Want tijdens gesprek met de 
Museum directeuren is ons 
duidelijk gemaakt dat het 
parkeerterrein in Particuliere 
handen is van een grote 
ondernemer nl. de klompenmakerij 
en dat het geld totaal niet ten 
goede komt van de Zaanse 
Schans. In een gesprek met de 
ondernemers werd op deze 
bewering zeer verbaasd 
gereageerd en is volgens hun niet 
juist, 

Wij zijn niet aanwezig geweest bij dit gesprek en kunnen daarom duiding geven aan deze 
uitspraak. 
 
Desgevraagd hebben de Museumdirecteuren aangegeven dat zij dit gegeven antwoord niet 
herkennen. Het parkeerterrein van de Zaanse Schans wordt geëxploiteerd door Stichting de 
Zaanse Schans. 

17 In de loop van de jaren blijken de 
personeelskosten ontzettend te zijn 

Personeelskosten zijn hoofdzakelijk gestegen door CAO-stijgingen. Daarnaast is de drukte in het 
entreegebied toegenomen waardoor er ten opzichte van de coronajaren meer medewerkers 



gestegen bij het Zaanse museum. 
Volgens onze gegevens is het 
aantal bezoekers niet evenredig 
toegenomen. Zijn deze kosten 
daadwerkelijk zo gestegen en 
waarom zijn deze kosten zo 
gestegen? (dit gaat niet over 
loonstijgingen). 

nodig zijn om de bezoekersstromen in goede banen te leiden, kaartjes te verkopen en bezoekers 
van informatie over de hele Schans te voorzien. 
Vanwege veiligheidsmaatregelen zijn de museumlocaties Czaar Peterhuisje, het Wevershuis en 
de Kuiperij (indien geopend) bemand met twee personen in plaats van één persoon wat voorheen 
het beleid was. Wegens calamiteiten in het Czaar Peterhuisje rondom het uitbreken van de oorlog 
in Oekraïne is dat beleid aangepast. 

18 De plannen zijn dat alle activiteiten 
in en rondom de Zaanse Schans 
worden gebundeld, terwijl op dit 
moment er meerdere 
belanghebbenden zijn. Het 
museum komt al jaren geld te kort, 
gaan de meeste inkomsten 
hierdoor naar het Zaans museum 
zodat er weinig geld overblijft voor 
de andere belanghebbenden of 
voor infrastructuur op het terrein 

Bij de verdeling van de gelden wordt er niet gekeken waar de meeste bezoekers naar toe gaan. 
Bij vraag 9 wordt toegelicht hoe de verdeling op dit moment plaatsvindt. 
In het duurzaam exploitatiemodel is er nog geen gedetailleerde uitwerking opgenomen over de 
nieuwe inrichting van de organisatie(s). Wel wordt er gelet op de verwachte investeringsagenda 
en het beheren van het duurzame exploitatiemodel rekening gehouden met de groei van de 
personele bezetting en overige organisatiekosten. Deze groei ontwikkelt zich met de groei van de 
inkomsten. Bij tegenvallende groei zal de personele bezetting ook niet toenemen. Deze nadere 
concretisering wordt door de programmadirecteur dit en volgend jaar opgepakt. 
 

19 De molens op de Zaanse Schans 
trekken 500 duizend bezoekers , 
het Zaanse museum 93 duizend. 
Hoe wegen bezoekersaantallen 
mee in de afwegingen die gemaakt 
worden 

De afwegingen om te komen tot een duurzaam exploitatiemodel inhoudende verplichte 
ticketverkoop voor de Zaanse Schans als geheel zijn gebaseerd op het grote aantal bezoekers 
(2,6 miljoen in 2024) dat de Zaanse Schans jaarlijks bezoekt en de gevolgen die deze grote 
bezoekersstroom heeft voor het erfgoed, de privacy van de bewoners en de (verkeers)veiligheid 
op en rondom de Zaanse Schans. De bezoekers aan de molens en de musea maken onderdeel 
uit van deze 2,6 miljoen bezoekers. 
 

20 Wat wordt de rol van de gemeente 
als dit plan wordt uitgevoerd 

De gemeente heeft in de afgelopen periode, op verzoek van de betrokken partijen, een regierol 
ingenomen door in gesprek te gaan met alle stakeholders. Dit heeft geresulteerd in het 
voorliggend raadsvoorstel. In het komend jaar zet de gemeente deze regierol voort door het 
aanstellen van een programmadirecteur die de opdracht krijgt om de deelbesluiten verder uit te 
werken met de gemeente en in samenwerking met de betrokken stakeholders. Daarnaast wil de 
gemeente ook een rol vervullen binnen de toekomstige governance om het publieke belang te 
borgen en de het beschermde dorpsgezicht, de veiligheid en de onderlinge afspraken met 
stakeholders te bewaken. 

21 volgens de Museum directeuren 
wordt er veel te weinig besteedt op 
de Zaanse Schans. 
Volgens de ondernemers wordt er 

De gemeente was niet bij deze gesprekken. Wij kunnen daardoor geen duiding geven wat 
werkelijkheid is.  



juist voldoende besteedt. Wat is de 
werkelijkheid 

22 De ondernemers hebben ons 
verteld dat de Zaanse Schans een 
soort eiland is waarop alle 
betrokkenen met elkaar moeten 
samen werken, zij zijn bereid om 
alternatieven te zoeken. Hoe staat 
de gemeente hier tegenover? 

Wij zijn het met de ondernemers eens dat alle betrokken moeten samenwerken om te komen tot 
een duurzaam exploitatiemodel. Vooralsnog wordt de raad gevraagd een intentiebesluit te nemen 
over het duurzaam exploitatiemodel inclusief het onttrekken aan de openbaarheid van de wegen 
en paden van de Zaanse Schans aan de openbaarheid. Voor de start van het toeristenseizoen 
2026 wordt een definitief plan van het duurzaam exploitatiemodel inclusief voorstellen voor de 
inrichting van de governance, ruimtelijk plan, ticketverkoop en onttrekkingsbesluit voor 
besluitvorming aan de raad voorgelegd. Dat geeft ons voldoende tijd om gezamenlijk met de 
partijen de uitgangspunten voor het duurzaam exploitatiemodel verder uit te werken en te 
betrekken bij het opstellen van een definitief raadsbesluit. 
 

23 Is er een verklaring dat de panden 
in handen van stichting de Zaanse 
Schans niet voldoende onderhoud 
hebben gehad terwijl hiervoor op 
de begroting budget voor is 

Deze vraag is eigenlijk aan stichting De Zaanse Schans. Hun reactie is als volgt: 
De panden krijgen voldoende onderhoud, maar de kosten zijn exponentieel gestegen de 
afgelopen jaren. Daarnaast is beschikbaarheid van onderhoudsaannemers die om kunnen gaan 
met monumentale panden zeer beperkt, waardoor niet alle werkzaamheden in een jaar kunnen 
worden uitgevoerd. Verduurzaming is een extra kostenpost, waar op dit moment zeer beperkt 
budget beschikbaar voor is. 
  
Daarbij komt mutatieonderhoud en grootschalig onderhoud vanwege het feit dat de panden 
inmiddels een aantal decennia op de Schans staan (vanaf 1963). Waar het gaat om de panden 
die vallen onder Zaanse Schans Vastgoed NV (de rijksmonumenten, vooral woningen, soms in 
combinatie met onderneming) is het budget niet voldoende. Dit heeft aan de ene kant te maken 
met de hoogte van de huren (mede vanwege huurbevriezingen van de afgelopen coronajaren in 
gesprek met de bewoners), aan de andere kant is het onderhouden van rijksmonumenten een 
zeer dure aangelegenheid. Stichting de Zaanse Schans moet dan ook elk jaar bijdragen aan dit 
onderhoud. Ook moeten onder andere de beschoeiingen worden vervangen en zien we nu 
gevelerosie ontstaan aan de zijde van de Zaan. 
  
Verder heeft Stichting de Zaanse Schans een aantal panden rigoreus moeten aanpakken. 
Bijvoorbeeld is ongeveer €700.000 geïnvesteerd om de Kraai (het Pannenkoekenhuis) te 
renoveren. Er was sprake van ernstige funderingsverzakking en tijdens de aanpak daarvan 
bleken ook zeer giftige asbestplaten aanwezig in het plafond tussen begane grond en zolder. 
Mede met steun van de Gemeente Zaanstad is de renovatie uitgevoerd, maar dit zijn kosten die 
buiten het MJOP vallen. 



24 Indien het ticketmodel er komt kan 

iedere bezoeker gratis de molens 

in. Wij hebben begrepen dat in 

ieder geval een aantal molens 

onvoldoende capaciteit hebben 

voor de huidige 

bezoekersaantallen (2,6 miljoen 

per jaar). Is het dan ook de 

verwachting dat niet alle bezoekers 

overal naar binnen kunnen? 

En zo ja, hoe gaat de exploitant 
van het ticketmodel dit uitleggen 
aan de betalende toeristen? 
 

Op dit moment is er geen zicht op hoe bezoekers zich over de Zaanse Schans bewegen, en de 
toestroom per dag en per uur. Er staan regelmatig lange rijen voor de toiletgroepen en in het 
entreegebied van het Zaans Museum is het vol. Op drukke momenten staat er voor de Kat, het 
Jonge Schaap, de Klompenmakerij een lange rij.  
Op dit moment is het zo dat elke molen zijn eigen kaartjes verkoopt. Sommige molens liggen 
meer vooraan op de dijk, andere molens liggen verder weg en zijn minder makkelijk te bereiken 
en trekken zo minder bezoekers. Op drukke dagen komt het wel voor dat een individuele 
molenaar het touwtje voor de ingang dicht gooit en daarmee tijdelijk de bezoekers weert in de 
hoop dat deze doorlopen naar de andere molens verder op de dijk. Het is duidelijk dat in de 
huidige situatie de toestroom van bezoekers niet te reguleren is. 
 
Bij verplichte kaartverkoop voor de Zaanse Schans kan aan de voorkant veel meer gestuurd 
worden op aantallen toeristen (verkochte tickets). Het wordt het mogelijk om de bezoekers meer 
te spreiden, zowel in tijd door bezoekers gedoseerd met tijdsloten toegang te geven tot de 
Zaanse Schans als fysiek door looproutes, digitale bebording, etc. Net als nu is het gehele dorp 
dan toegankelijk. Dit zijn zowel binnenlocaties (molens, ondernemingen, musea) als het 
wandelgebied in het dorp. Bezoekers van de Zaanse Schans komen voor het geheel (zie Strabo 
onderzoek 2023 en 2024  
Document Zaanstad - Bijlage 2 - Strabo Zaanse Schans - Bezoekersonderzoek pilotfase 
entreegelden druktebeheersing 2024 - iBabs Publieksportaal). De bezoekers zullen efficiënter 
dan nu het geval is over het gebied worden geleid/verspreid, langs alle bezienswaardigheden en 
ondernemingen op de Zaanse Schans. Hierdoor zullen de bezoekers ook gelijkwaardiger langs 
alle voor bezoekers toegankelijke molens op de Schans geleid worden. Mocht zich alsnog de 
situatie voordoen dat meer toeristen een molen tijdens een piekmomenten willen bezoeken, dan 
dat het vanuit veiligheid toegestaan is, dan is ook mogelijk om bij de molens zelf deze 
bezoekersstroom te reguleren. Net zoals nu ook het geval is op het piekmoment dat meer 
toeristen tegelijkertijd de molen in willen dan vanuit veiligheidsoogpunt is toegestaan.  
 
Na invoering van ticketverkoop is de wens om  te werken met een gezamenlijke propositie/ 
communicatiestrategie waarbij bezoekers zowel vooraf als ter plekke worden geïnformeerd over 
de drukte en tips voor hun bezoek. Zo is het bijvoorbeeld ook mogelijk om bezoekers beter te 
informeren dat er mensen wonen op de Zaanse Schans (dus liever niet in tuinen lopen en 
aankloppen of naar binnenlopen).  
 
Daarnaast moet getest worden hoe om te gaan met de bezoekers die een binnenlocatie wensen 
te bezoeken. Denk bijvoorbeeld aan het reserveren van een tijdslot voor groepen voor een 
specifieke molen. 
 

https://zaanstad.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Document/632dd7f9-8de1-4ed5-9db7-e5890fbc89f1?documentId=7a1b4d7d-59fb-4af6-adff-b2e3087d41d6
https://zaanstad.bestuurlijkeinformatie.nl/Reports/Document/632dd7f9-8de1-4ed5-9db7-e5890fbc89f1?documentId=7a1b4d7d-59fb-4af6-adff-b2e3087d41d6


25 Met het ticketmodel worden de 

inkomsten gewaarborgd. 

Wat gebeurt er dan met het 

parkeertarief voor bezoekers die 

met de auto komen? Op dit 

moment kost het parkeren 15 euro 

per dag/keer, maar er wordt over 

een uurtarief gesproken. Wat is het 

verwachte uurtarief en is er een 

maximum dagtarief? En hoe zit dat 

straks voor de touringcars met 

toeristen? 

Is er een verwachting te geven van 

hoe de “verdeelsleutel” eruit komt 

te zien? Hoeveel (parkeer)geld is 

straks voor de gemeente?  

 

In het duurzaam exploitatiemodel wordt er naast ticketverkoop ook rekening gehouden met 
parkeeropbrengsten, huuropbrengsten en overige fondsenwerving. 
 
De parkeeropbrengsten zijn door de Zaanse Schans op basis van historische gegevens en 
toekomstige bezoekers bepaald. 
 
Over toekomstige ontwikkelingen van de parkeertarieven en de financiële impact is er in het 
duurzaam exploitatiemodel niets uitgewerkt. Nadere concretisering over toekomstige 
parkeertarieven wordt door de programmadirecteur dit en volgend jaar geagendeerd. Hier kan op 
dit moment geen indicatie over worden gegeven 
 
Binnen het duurzaam exploitatiemodel is het uitgangspunt dat de gemeente alle kosten die 
gemaakt worden ten behoeve van de Zaanse Schans gecompenseerd worden. 
 

26 In bijlage 9 staat informatie over 
een (tijdelijke/demontabele) 
parkeergarage tot er een 
permanente oplossing is. Hoeveel 
extra parkeerruimte (zowel tijdelijk 
als permanent) wordt er gecreëerd 
en op welke termijn 

Bij het opstellen van de verschillende maatregelen zijn ook een korte analyse/ kleine quickscans 
naar de haalbaarheid van de maatregelen gedaan. Zo ook een korte analyse naar een gebouwde 
parkeervoorziening op het terrein van de Zaanse Schans.  
Het parkeerterrein op de Zaanse Schans heeft nu plek voor ca 175 auto’s. Met toevoegen van 
een gebouwde parkeervoorziening kunnen er circa 150 extra parkeerplaatsen gerealiseerd 
worden.  
 

27 Welke aanbevelingen van Johan 
Remkes zijn overgenomen in het 
model een toekomst bestendige 
Zaanse Schans 

De aanbevelingen van Remkes zijn al eerder verwerkt in de Ontwikkelstrategie. Ook is het proces 
van de afgelopen periode op zijn aanbevelingen ingericht. Veel van zijn adviezen kunnen ook in 
de komende periode worden betrokken in de uitwerking van de governance en de rollen van de 
diverse partijen. Een bewuste keuze is gemaakt om voortaan te spreken van een Duurzaam 
Exploitatiemodel voor de Zaanse Schans waarbij de inkomsten van en voor de Zaanse Schans 
worden ingezet. 
 

28 Op bladzijde 13 van het 

Raadsvoorstel Toekomst 

bestendige Zaanse Schans staat 

Uw vraag met betrekking tot de in erfpacht uitgegeven panden kunnen wij niet beantwoorden 
omdat de Stichting hiervoor verantwoordelijk is.  
 



beschreven: “Na onttrekking aan 

de openbaarheid zijn de 

grondeigenaren verantwoordelijk 

voor de Zaanse Schans en 

daarmee voor de kaartverkoop. De 

gebouwen staan op grond die 

uitgegeven is onder erfpacht. 

Hierover hebben wij de volgende 

vragen: Welke gebouwen staan op 

grond die uitgegeven zijn onder de 

erfpachtconstructie? Tot wanneer 

zijn deze erfpachtconstructies van 

kracht? (jaartal) 

Wat betekent dit tot de onttrekking 
aan de openbaarheid? En kan dit 
dan wel 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
Onttrekken aan de openbaarheid betekent dat een weg die openbaar was, na het besluit niet 
meer openbaar is. In dit geval komt door het onttrekkingsbesluit het openbare fietspad (weg) en 
de looppaden te vervallen. 

29 Op 25 mei 2020 heeft OVZS, 
OV1509 en adhesie bewoners SBB 
een plan van aanpak gestuurd naar 
de gemeente Zaanstad. Wat heeft 
de gemeente Zaanstad met dit plan 
gedaan? Is er een terugkoppeling 
geweest naar het OVZS, OV1509 
en adhesie bewoners SBB 

Het door u aangehaalde plan van aanpak is ingediend voor de vaststelling van de 
Ontwikkelstrategie in 2020. 
 
SBB is met ons in gesprek gegaan. Dit heeft geleid tot het inmiddels afgesloten 
samenwerkingsconvenant bewoners Zaanse Schans en gemeente Zaanstad (bijlage 11 bij het 
raadsvoorstel). Zij omarmen de beweging naar het duurzaam exploitatiemodel en zien de 
urgentie om iets te doen en staan achter het wenkend perspectief en het raadsvoorstel. 
 
Met de ondernemers hebben we ook gesprekken gevoerd (zie bijlage 10 memo participatietraject 
Zaanse Schans). Onlangs hebben zij een nieuw plan ingediend daarover gaan we zo snel 
mogelijk in gesprek bij de uitwerking van het principebesluit. 
 

30 Wanneer zijn de stakeholders voor 
het eerst meegenomen in de 
plannen rondom 
“Toekomstbestendige Zaanse 
Schans 

In  2024 heeft de gemeente intensieve gesprekken gevoerd met de stakeholders.  
de memo participatietraject Zaanse Schans (bijlage 10 bij het raadsvoorstel) staat aangegeven 
met wie en wanneer er is gesproken. Tijdens deze gesprekken zijn de stakeholders meegenomen 
in de totstandkoming van de plannen. De basis hiervoor ligt natuurlijk in de Ontwikkelstrategie 
waarover ook geparticipeerd is. 
 

31 Zoals te lezen is in bijlage 10 zijn 
de gemeente Zaanstad en de 

Op 20 november 2024 heeft het eerste gesprek over het voor liggende exploitatiemodel 
plaatsgevonden met de twee ondernemersverenigingen (OV1509 en OVZS) waarin de 



ondernemers nog met elkaar in 
gesprek. Wanneer zijn de 
ondernemersverenigingen voor het 
eerst meegenomen in het 
participatietraject? Hoe heeft dit 
participatieproces eruitgezien? 
Heeft u hiervan een tijdslijn? En 
hoe gaat deze er in de toekomst 
uitzien? 

ondernemers zijn georganiseerd. Daarna zijn nog gesprekken geweest op 28 november 2024 en 
op 13 januari, 21 januari en 29 januari 2025 met vertegenwoordigers van beide verenigingen. Bij 
deze gesprekken waren wethouders Onclin en Breunesse en ambtelijke vertegenwoordiging 
aanwezig. Per brief van 13 februari 2025 hebben de ondernemers deze gesprekken helaas 
eenzijdig ‘gepauzeerd’. De gemeente heeft inmiddels 2 brieven van de ondernemers (18 maart en 
20 maart) beantwoord.  
 
Een complicerende factor in de gesprekken met de ondernemers is dat, zoals zij zelf hebben 
aangegeven, het moeilijk is om te praten over de ondernemers als één geheel omdat de 
belangen per ondernemer verschillen.   
 
De gemeente blijft de ondernemersverenigingen en de ondernemers individueel uitnodigen om 
aan tafel te komen om hun belangen zo goed mogelijk weer te geven en te borgen in de verdere 
uitwerking van het duurzaam exploitatiemodel. Op 6 mei 2025 hebben de ondernemers een 
“alternatief plan” bij de gemeente ingediend waarbij zij aangeven open te staan voor een gesprek 
met de gemeente 
Binnen de kaders van het raadsbesluit zal het gesprek met ondernemers hervat worden en is er 
ruimte om hun plannen daarin mee te nemen. Voor de gemeente zal steeds beoordeeld worden 
in hoeverre plannen bijdragen aan alle doelstellingen van de Ontwikkelstrategie. 
 

32 De ondernemers hebben 
aangegeven dat zij bereidt zijn om 
een bijdrage te leveren om de 
Zaanse Schans draaiende te 
houden, maar dat dit is volgens 
hen afgeslagen omdat zij dan mee 
mogen besluiten over de toekomst 
van de Zaanse Schans. Is dit 
bekend bij het college? 

In de gesprekken die in 2024 en 2025 met de ondernemers(verenigingen) zijn geweest, is dit 
onderwerp niet aan de orde gekomen en is geen aanbod gedaan voor een bijdrage om de 
Zaanse Schans draaiende te houden. Op 6 mei jl. heeft u ook een voorstel van de ondernemers 
ontvangen waarin zij onder andere voorstellen om op eigen initiatief een bedrijfsinvesteringszone 
in te voeren (zie ook antwoord op vraag 31). 

33 Veel bezoekers van de Zaanse 

Schans komen met een 

georganiseerde bus tour of met 

eigen vervoer. In het mobiliteitsplan 

staat een maatregelenpakket. 

Hierin zijn diverse maatregelen 

beschreven. Waarom zijn er in de 

kosten geen matrix borden voor 

De maatregel PRIS (Parkeer Route Informatie Systeem) is een systeem dat juist is bedoeld om 
de verwijzing naar de parkeerplaatsen met daarbij de beschikbaarheid van parkeerplaatsen al 
vanaf de  Leeghwaterweg aan de bezoekers van de Zaanse Schans te geven. 
 
Het delen van deze informatie vanaf de A7 is te vroeg voor de weggebruiker met bestemming 
Zaanse Schans en niet relevante informatie/ afleiding  voor weggebruikers met een andere 
bestemming.  
Op de A7 heeft de weggebruiker met bestemming Zaanse Schans een hoge snelheid en is nog 
zoekende naar de afslag/afrit Zaanstad ’t Kalf Zaandijk naar de Zaanse Schans. Alle extra 
informatie op de snelweg is een afleiding voor weggebruikers met hoge snelheden en zal het niet 



vrije parkeerplaatsen mee 

genomen? Denkend hierbij om 

deze op de A7 neer te zetten? 

Mocht dit technisch niet mogelijk 

zijn omdat wij niet over de A wegen 

gaan, zouden er andere 

mogelijkheden zijn zoals een 

verzoek bij Rijkswaterstaat of het 

ministerie? 

 

opnemen/verwerken. Op de Leeghwaterweg heeft de weggebruiker een lagere snelheid en 
minder afleiding waardoor hij ook alle vervolginformatie beter kan opnemen en verwerken. 
Vandaar dat de Leeghwaterweg de beste optie voor deze verdere verwijzingen. 
 
Een informatief gesprek met de wegbeheerder Rijkswaterstaat zou bij de verdere uitwerking van 
de maatregel georganiseerd kunnen worden. 

   

 Politieke partij D66 

1 Op pagina 8 van het raadsvoorstel 
staat het exploitatiemodel.  
Kunnen de kosten in dit model 
verder worden uitgesplitst naar 
bijvoorbeeld personeel, onderhoud 
etc. 

De kostenuitsplitsing naar bijvoorbeeld personeel, onderhoud en dergelijke zijn te raadplegen in 
de business case van de erfgoedpartners. Naar aanleiding van uw vraag is met de 
erfgoedpartijen is afgesproken dat de business case gedeeld wordt met de raad. De 
businesscase met bijlagen ontvangt u bij deze beantwoording. 

2 Wat is de begrote dotatie in het 
ondernemersfonds? 

In het exploitatiemodel is financiële ruimte gecreëerd om onder andere ondernemerschap op de 
schans te stimuleren. De verdeling zoals deze nu is opgenomen, is een vertrekpunt. Eén en 
ander zal ook afhangen van de vervolggesprekken met de ondernemers. Om inzichtelijk te maken 
wat nodig is in het ondernemersfonds is noodzakelijk dat partijen op individueel niveau in gesprek 
gaan met de gemeente en openheid van zaken geven. In het exploitatiemodel is nu een PM post 
opgenomen voor een ondernemersfonds. In het proces heeft de gemeente ruimte om dit 
ondernemersfonds verder in te vullen om ondernemerschap te ondersteunen.  
 
Het college staat op het standpunt dat bij volledige implementatie van dit model de ondernemers 
er niet slechter op worden. 
 

3 Is er al een juridische 
onderbouwing anders dan de 
juridische impact (als gesteld in 
bijlage 5) voor dit plan? En zo ja 
kan deze geleverd worden? 

De basis voor de onttrekking is artikel 9 van de Wegenwet. Op grond van artikel 9 van de 
Wegenwet kan een weg aan de openbaarheid worden onttrokken bij besluit van de 
gemeenteraad. Onder wegen wordt verstaan op grond van de Wegenwet: voetpaden, 
rijwielpaden, jaagpaden, dreven, molenwegen, kerkwegen en andere verkeersbanen voor beperkt 
gebruik en bruggen. Het is de bedoeling om de openbare wegen en paden op de Zaanse Schans 
op grond van artikel 9 van de Wegenwet te onttrekken. 
 
Na onttrekking kunnen de eigenaren gezamenlijk besluit om het gehele gebied af te sluiten. 



 
Het voorstel dat nu bij de raad ligt betreft onder andere een principe besluit met betrekking tot de 
onttrekking van het fietspad/ looppad. Na instemming/ akkoord van de raad zal het 
onttrekkingsbesluit worden uitgewerkt en daarmee ook de bijbehorende onderbouwing. De 
juridische onderbouwing van het onttrekkingsbesluit is daarom nu nog niet opgesteld. De raad zal 
kennis kunnen nemen van de juridische onderbouwing op het moment dat het (ontwerp)besluit tot 
onttrekking voor besluitvorming wordt voorgelegd aan de raad. 
 

 


